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Lucrările Comisiilor Perm anente 
ale Marii Adunări N ationale

La Palatul Marii Adunări Na
ţionale continuă să se desfăşoa
re lucrările comisiilor perma
nente în legătură cu proiectele 
de legi aflate pe ordinea de zi 
a actualei sesiuni a Marii Adu
nări Naţionale.

In ziua de 15 decembrie, 
membrii comisiilor permanente 
ale Marii Adunări Naţionale, 
întruniţi în şedinţă comună, .sub

preşedinţia tovarăşului Aurel 
Vijoli, preşedintele Comisiei e- 
conomico-financiare, au ascultat 
expunerea tovarăşului Maxim 
Berghianu, preşedintele Comite
tului de Stat al Planificării, cu 
privire la proiectul planului de 
stat al economiei naţionale pe 
anul 1970, precum şi expunerea 
tovarăşului Florea Dumitrescu, 
ministrul finanţelor, referitoare

la proiectul bugetalnf Öe stet 
pe anul 1970.

Lucrările comisiilor aa loc în 
continuare în şedinţe separate, 
în cadrul cărora sínt examinate 
prevederile din proiectele pla
nului şi bugetului de stat pe a- 
nul 1970, precum şi alte pro
iecte de legi ce urmează să fie 
supuse dezbaterilor Marii Adu
nări Naţionale.
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CUVÍNTAREA TOVARĂŞULUI NICOLAE CEAUŞESCU
rostită la încheierea lucrărilor şedinţei plenare

a C.C. al P.C.R. din 10—13 decembrie
Stimaţi tovarăşi,
Plenara Comitetului Central a dezbătut pro

bleme de mare însemnătate actuală ale activi
tăţii partidului şi statului, ale dezvoltării socie
tăţii noastre socialiste. In cadrul plenarei au fost 
examinate în mod aprofundat proiectele planu
lui şi bugetului de stat pe anul 1970 — ultimul 
an al cincinalului — s-au discutat propunerile 
privitoare la majorarea pensiilor ţăranilor coo
peratori, au fost analizate măsurile pentru orga
nizarea şi funcţionarea comisiilor pe probleme 
la Comitetul Central şi la organele locale de par
tid, au fost stabilite sarcini pentru îmbunătăţirea 
consultării şi informării activului de partid, a co
muniştilor şi celorlalţi oameni ai muncii asupra 
activităţii organelor de partid şi de stat, a poli
ticii interne şi internaţionale a partidului şi gu
vernului. Plenara a analizat şi aprobat, de ase
menea, activitatea delegaţiei noastre la întîlnirea 
conducătorilor de partid şi de stat din ţările so
cialiste, care a avut loc la Moscova în zilele de 
3—4 decembrie a.c. Desfăşurarea lucrărilor în 
grupe de lucru şi în şedinţe plenare a dat posi
bilitatea unui mare număr de tovarăşi să-şi spună 
cuvîntul asupra problemelor la ordinea de zi, să 
formuleze aprecieri pozitive şi critice, propuneri 
şi sugestii pentru îmbunătăţirea continuă a acti
vităţii noastre viitoare.

Cum era şi firesc, în cadrul dezbaterilor plena
rei problemele economice au ocupat locul princi
pal. Vorbitorii s-au referit la principalele pro
bleme ale îndeplinirii planului în curs, au des
prins concluzii pentru anul ce vine, au exami
nat atent posibilităţile de care dispun ministe
rele, judeţele, întreprinderile economice pentru 
realizarea prevederilor planului pe 1970, au sub
liniat direcţiile principale către care trebuie să 
ne îndreptăm eforturile pentru a atinge ţelurile 
pe care ni le propunem. Desigur criticile aduse 
aici, propunerile care au fost făcute vor trebui 
analizate în mod aprofundat atît de ministere, 
cit şi de organele Comitetului Central şi de Con
siliul de Miniştri. Organele noastre de partid şi 
de stat vor trebui să examineze cu atenţie toate 
problemele reieşite din dezbaterile plenarei, să ia 
măsuri pentru soluţionarea lor cu prilejul defi
nitivării prevederilor de plan cit şi în întreaga 
activitate practică ce se va desfăşura pentru în
făptuirea acestora.

în realizarea marilor sarcini stabilite pentru 
1970 ne sprijinim pe o bază economică trainică 
şi pornim totodată de la rezultatele bune obţinu
te în acest an. Este apreciabil faptul că la pro
ducţia industrială se prelimina în 1969 un ritm 
de creştere, faţă de anul trecut,'de 10,7 la sută. ‘ 
Activitatea industrială a fost orientată mai hotă- 
rît anul acesta spre asimilarea de produse noi, 
cu tehnicitate superioară, spre extinderea ramu
rilor modeme legate de revoluţia tehnico-ştiinţi- 
fică contemporană, spre valorificarea superioară 
a resurselor noastre materiale; a sporit şi mai 
mult contribuţia industriei la dotarea tehnică a 
economiei naţionale. Pe ansamblul industriei re
publicane, productivitatea muncii creşte cu circa
5,3 la sută faţă de anul trecut; se prelimină, de 
asemenea, realizarea indicatorilor de plan in ce 
priveşte reducerea preţului de cost.

In agricultură producţia de porumb, floarea- 
soarelui şi îndeosebi de fructe a înregistrat creş
teri faţă’de anul 1968. Deşi am avut de făcut 
faţă şi în acest an unor condiţii climatice nefa
vorabile care au determinat, la unele culturi, re
colte mai mici, pe ansamblu putem spune că pro
ducţia agricolă asigură aprovizionarea populaţiei 
cu produse agro-alimentare, satisface nevoile e- 
conomiei naţionale.

Nu putem să nu menţionăm însă faptul că în 
economia noastră au existat în acest an şi o se
rie de neajunsuri, atît în industrie cît şi în agri
cultură. Trebuie relevat îndeosebi faptul că anul 
trecut nu s-au luat din timp măsurile necesare 
pentru asigurarea ritmică a aprovizionării teh- 
nico-materiale; aprovizionarea a continuat să se 
desfăşoare anevoios ceea ce a adus prejudicii ac
tivităţii întreprinderilor, muncii pentru realiza
rea planului. Aceste neajunsuri au făcut necesare 
eforturi suplimentare din partea întreprinderilor, 
a oamenilor muncii pentru îndeplinirea planului. 
Menţionez acest lucru deoarece este necesár să 
tragem toate concluziile pentru viitor. Tovarăşii 
care se ocupă de sectorul aprovizionării tehnico- 
materiale trebuie să ia toate măsurile ca această 
problemă să fie în sfîrşit rezolvată.

în ce priveşte agricultura, pe lingă greutăţile 
datorate climei, trebuie să spunem că s-au ma
nifestat şi neajunsuri în munca organelor agri
cole, a tovarăşilor care au îndrumat şi condus 
activitatea în acest sector, şi care au generat re
percusiuni negative asupra îndeplinirii planului 
de sporire a producţiei agricole.

Anul acesta realizăm un volum de investiţii de 
peste 62 miliarde lei; pînă la 1 decembrie au fost 
puse în funcţiune 335 capacităţi industriale şi 
agricole, Care au făcut să sporească şi mai mult 
potenţialul economic naţional. Se poate spune ca 
economia noastră socialistă a cunoscut şi in acest 
an o evoluţie dinamică, s-a dezvoltat în ritmuri 
susţinute, asigurînd creşterea venitului naţional, 
creînd noi posibilităţi pentru ridicarea nivelului 
de trai al oamenilor muncii de la oraşe şi sate.

Toate succesele dobîndite în acest an în dez
voltarea economică a patriei sínt rodul muncii 
însufleţite, pline de abnegaţie a clasei muncitoa
re ţărănimii şi intelectualităţii, care înfăptuiesc 
neabătut politica marxist-leninistă a partidului, 
de modernizare continuă a forţelor de producţie, 
sporire a avuţiei naţionale, de asigurare a pro

gresului multilateral al societăţii noastre socia
liste.

La obţinerea acestor rezultate pozitive şi-au a- 
dus din plin contribuţia organele şi organizaţiile 
de partid, comitetele orăşeneşti, municipale şi 
judeţene ale partidului; miile şi miile de comu
nişti care lucrează în toate domeniile vieţii so
ciale şi care traduc în viaţă cu pasiune şi înalt 
simţ de răspundere linia politică a partidului. 
Partidul nostru a desfăşurat, în această perioadă, 
o amplă muncă organizatorică şi politică pentru 
mobilizarea energiei şi spiritului de iniţiativă al 
oamenilor muncii în lupta pentru îndeplinirea şi 
depăşirea sarcinilor de plan, pentru punerea tot 
mai largă în valoare a marilor rezerve şi posibi
lităţi de care dispune economia noastră socialistă. 
Un rol important a avut în acest sens întrecerea 
pornită la începutul anului între organizaţiile ju
deţene de partid. Din datele preliminare rezultă 
că în majoritatea judeţelor angajamentele vor fi 
îndeplinite şi depăşite, rezultate bune obţinînd 
în special judeţele Iaşi, Maramureş, Prahova, 
Braşov, Neamţ, Cluj, Vrancea, Satu Mare, Sucea
va şi Galaţi. Se prevede obţinerea în cadrul în
trecerii, peste plan, a unor însemnate cantităţi de 
fontă, oţel, laminate, fibre sintetice, tricotaje, în
călţăminte etc.

Desigur, rezultatele din acest an puteau fi şi 
mai bune dacă în activitatea economică nu s-ar 
fi menţinut o serie de lipsuri care influenţează 
negativ eficienţa producţiei, gradul de utilizare 
a resurselor noastre materiale şi umane. Ţin să 
subliniez încă o dată acest lucru pentru că a- 
vém datoria să desprindem cele mai serioase în
văţăminte din modul cum s-a desfăşurat activi
tatea în trecut, să acţionăm cu toată hotărîrea 
pentru lichidarea neajunsurilor manifestate, din
tre care unele dăinuie de mai mult timp, să luăm 
măsurile cuvenite pentru a asigura îndeplinirea 
riguroasă a tuturor sarcinilor de ordin cantita
tiv şi calitativ ale planului pe 1970, de care de
pinde traducerea în viaţă a prevederilor întregu
lui plan de 5 ani.

Aţi remarcat, desigur, din examinarea proiec
tului de plan prezentat plenarei, că şi în anul 
1970 se va menţine un ritm înalt de creştere eco
nomică, care va asigura nu numai realizarea ci, 
în multe privinţe, chiar şi depăşirea prevederilor 
iniţiale ale cincinalului; pentru 1970 se planifică 
realizarea unei producţii industriale în întreprin
derile socialiste de 295 miliarde lei, a unei pro
ducţii agricole de aproape 87 miliarde lei, pre
cum şi obţinerea unui venit naţional de circa 
213 miliarde lei. Totodată, în anul viitor econo
mia noastră va cunoaşte noi schimbări calitative, 
de ordin structural, prin dezvoltarea susţinută a 
ramurilor industriale modeme, lărgirea şi per
fecţionarea bazei tehnico-materiale a agriculturii, 
a construcţiilor şi transporturilor, prin intensifi
carea participării la cooperarea economică şi teh- 
nico-ştiinţifică internaţională, la schimbul de va
lori mondial.

O caracteristică principală a planului pe 1970 
este punerea unui accent deosebit pe ridicarea 
eficienţei întregii activităţi economice, concen- 
trînd eforturile ministerelor, centralelor şi între
prinderilor spre folosirea cît mai raţională, cu 
randament maxim, a capacităţilor de produc
ţie, spre micşorarea consumurilor de materii pri
me şi combustibil, ridicarea intr-un ritm mai in
tens a productivităţii muncii şi reducerea costu
rilor de producţie. Datorită proceselor pozitive 
care au avut loc în economie în ultimii ani, pre
cum şi măsurilor ce se vor lua pentru sporirea 
eficienţei economice, se prevede realizarea unei 
creşteri mai accentuate a venitului naţional de
cit a produsului social; în timp ce produsul so
cial se va mări cu 10,3 la sută faţă de 1969, ve
nitul naţional se planifică să crească într-un ritm 
de 12 la sută.

Prin îndeplinirea prevederilor planului pe 1970 
se asigură baza materială pentru viitorul cinci
nal, pentru înfăptuirea obiectivelor stabilite de 
Congresul al X-lea al partidului. In acest scop 
,se va realiza un volum de investiţii ce depăşeşte 
cu 3,1 miliarde lei nivelul prevăzut pentru acest 
an în actualul cincinal; în 1970 se deschid circa 
250 noi lucrări pentru obiective economice im
portante. De asemenea se va acţiona pentru lăr
girea bazei de materii prime, se vor lua măsuri 
pentru pregătirea unui mare număr de cadre ca
lificate, precum şi pentru participarea mai acti
vă şi eficientă a cercetării ştiinţifice la soluţio
narea problemelor dezvoltării economiei.

Fără îndoială, sarcinile cuprinse în planul pe 
anul viitor cer eforturi deosebite — dar avem 
toate condiţiile pentru a le îndeplini. Prevede
rile planului pe 1970 sínt dimensionate în raport 
cu posibilităţile reale ale economiei noastre, răs- 
punzînd in acelaşi timp cerinţelor dezvoltării sa
le în ritm susţinut. Capacităţile productive exis
tente şi cele care vor fi puse în funcţiune în a- 
nul viitor permit nu numai realizarea integrală 
a nivelelor de producţie stabilite în toate ramu
rile, ci şi depăşirea lor. Există condiţii pentru 
a asigura aprovizionarea tehnico-materială ne
cesară înfăptuirii, sarcinilor planificate, desfăşu
rării ritmice a activităţii economice. Oamenii 
muncii, cadrele din economie, organele şi organi
zaţiile de partid au acumulat o valoroasă expe
rienţă în activitatea economică, în lupta pentru 
perfecţionarea continuă a acesteia, şi avem con
vingerea că, mobilizîndu-şi întreaga capacitate 
creatoare, vor obţine noi succese în extinderea 
şi întărirea bazei tehnico-materiale a noii noas
tre orînduiri, asigurînd condiţiile pentru făurirea 
societăţii socialiste multilateral dezvoltate.

Tovarăşi,
In continuare doresc să mă refer la cîteva pro

bleme mai importante ale activităţii noastre eco
nomice in perioada actuală.

Proiectul de plan relevă cu claritate că în con
formitate cu linia generală a partidului nostru 
de industrializare socialistă a ţării vom acorda 
şi în anul viitor o deosebită atenţie dezvoltării 
industriei.

Producţia industrială urmează să sporească în 
1970 cu 11,3 la sută, din care grupa A cu 11,8 
la sută, iar grupa B cu 10,2 la sută. Prin reali
zarea acestor prevederi ponderea producţiei in
dustriale în produsul social, calculată în preţuri 
constante, va ajunge la 65,7 la sută faţă de 60 
la sută în primul an al acestui cincinal.

Un obiectiv de primă importanţă al planului 
pe anul 1970 este dezvoltarea şi folosirea cît mai 
judicioasă a bazei proprii de materii prime. In 
acest scop se prevăd sarcini importante în do
meniul industriei miniere, a cărei producţie ur
mează să crească în anul viitor cu 12,8 la sută, 
îndeosebi pe seama majorării extracţiei de căr
buni şi minereuri de cupru, plumb şi zinc. în 
vederea realizării acestor sarcini, Ministerul Mi
nelor şi combinatele miniere au datoria să ia 
măsuri-pentru creşterea gradului de mecanizare 
a lucrărilor şi mărirea vitezelor de înaintare în 
galerii, perfecţionarea metodelor de exploatare 
şi a tehnologiilor de preparare, să stabilească 
programe concrete de pregătire a exploatării în 
fiecare mină în parte. Este adevărat, unele din 
zăcămintele noastre au un conţinut util mai să
rac, dar, folosind tehnologii avansate, ele pot de
veni eficiente, pot sluji intereselor economiei 
naţionale cu rezultate bune şi de aceea trebuie 
asigurată explorarea şi utilizarea lor mai in
tensă. Dată fiind ponderea însemnată pe care 
produsele petroliere o deţin în balanţa de ma
terii prime a ţării, este necesar ca Ministerul Pe
trolului să se preocupe cu mai multă hotărîre 
de perfecţionarea tehnologiilor de exploatare, de 
reducerea pierderilor în extracţia şi transportul 
ţiţeiului, de utilizarea forajului de mare adinei- 
me şi reactivarea fondului de sonde inactive — 
în vederea valorificării mai bune a rezervelor şi 
asigurării cantităţilor de produse petroliere pen
tru industria prelucrătoare, prevăzute în planul 
de stat. Aceasta presupune ca atît Ministerul 
Minelor cît şi Ministerul Petrolului să-şi îmbu
nătăţească mai rapid activitatea, să lichideze lip
surile care s-au manifestat, îndeosebi în sectorul 
minier, în ultimii ani, să asigure ca activitatea 
în sectorul minier şi petrolier să se desfăşoare 
cu rezultate mai bune.

în scopul lărgirii bazei de materii prime, Co
mitetul de Stat al Geologiei şi ministerele din 
ramurile extractive vor trebui să elaboreze un 
program special de cercetări geologice, strîns le
gat de nevoile economiei, care să asigure scur
tarea perioadei de explorare, intensificarea ac
tivităţii în zone noi, mai greu accesibile, investi
garea cuprinzătoare a rezervelor geologice din 
ţara noastră.

Trebuie să menţionez faptul că analiza planu
lui pe acest an a pus în evidenţă că activitatea 
geologică se desfăşoară încă într-un ritm nesa
tisfăcător, că cercetarea în zonele noi se face 
anevoios. Cu acest prilej s-a ajuns la concluzia 
că într-un timp cît mai scurt trebuie să reorga
nizăm întreaga activitate geologică, legînd-o mai 
strîns de unităţile de producţie în zonele cunos
cute, creînd totodată organisme geologice pentru 
studierea zonelor noi, unde, fără îndoială, vor 
putea fi descoperite resurse suplimentare de mi
nereuri. Această necesitate se resimte mai de 
mult, dar s-a întîrziat luarea măsurilor practice; 
va trebui ca în primul trimestru al anului viitor 
Consiliul de Miniştri să rezolve în mod eficient 
această problemă.

In industria energiei electrice, care în 1970 va 
produce aproape 35 miliarde kWh — asigurînd 
în bune condiţii necesităţile economiei naţionale 
şi consumul populaţiei — este necesar să se con
tinue orientarea spre folosirea tot mai accentua
tă a resurselor de cărbuni, redueîndu-se prin 
aceasta ponderea hidrocarburilor ce vor fi valo
rificate cu rezultate superioare prin prelucrarea 
industrială.

In legătură cu aceasta, aş dori să menţionez 
că, deşi de mai mult timp ne-am propus să tre
cem la folosirea pe scară mai largă a energiei 
nucleare în scopuri paşnice — avem chiar şi un 
program naţional în acest scop, — rezultatele 
sínt slabe, am rămas în urmă în acest domeniu. 
Forţele existente sínt dispersate; de problemele 
acestea, deşi avem un comitet de folosire a ener
giei nucleare în scopuri paşnice, se ocupă astăzi 
7—8 instituţii; comitetul are mai mult rolul de a 
patrona schimbul de păreri, de scrisori şi de 
acte între diferite ministere, circulaţia de avize, 
care, aşa cum se ştie, înmormîntează activitatea 
vie. Se impune să trecem la reorganizarea aces
tei activităţi, la concentrarea eforturilor consa
crate folosirii în scopuri paşnice a energiei nuclea
re, inclusiv producerii de energie electrică, intr-o 
singură mină. Să facem din comitetul pentru e- 
nergie nucleară un organism viu, activ, aşa cum 
este energia nucleară însăşi şi nu unul care ve
getează. Aceasta are o deosebită importanţă pen
tru asigurarea energiei electrice şi în general 
pentru folosirea uriaşei forţe a atomului în dez
voltarea economiei noastre naţionale. Cred că 
plenara trebuie să stabilească ca în cursul pri
mului trimestru al anului viitor această proble

mă să-şi găsească soluţionarea pentru a putea 
face, la sfirşitul anului, nu numai constatări des
pre importanţa energiei nucleare, ci a ne pre
zenta cu rezultate concrete în acest domeniu.

Planul pe 1970 prevede creşteri însemnate la 
producţia metalurgică — cu circa 21 la sută la 
fontă, 18 la sută la oţel şi 19 la sută la lami
nate, depăşindu-se prevederile stabilite în pla
nul cincinal. Un spor însemnat va cunoaşte în 
acest an producţia de oţeluri aliate, prevăzută 
să atingă aproape 400 000 de tone. Pentru reali
zarea acestor sarcini, Ministerul Industriei Me
talurgice trebuie să se preocupe în mod deose
bit de îmbunătăţirea indicilor de utilizare a agre
gatelor siderurgice, de darea la termen sau chiar 
devansarea punerii în funcţiune a capacităţilor 
de laminare prevăzute în plan.

Trebuie să menţionăm că aceste creşteri mari 
sínt datorate faptului că intră sau au intrat în 
producţie noi capacităţi, deci eforturilor făcute 
de statul nostru pentru dezvoltarea acestui sec
tor de activitate.

Va continua să se dezvolte într-un ritm înalt 
industria constructoare de maşini, care, în 1970, 
urmează să acopere circa 66 la sută din necesa
rul de utilaje al economiei, faţă de 61,8 la sută 
în acest an. Se va pune în continuare un ac
cent deosebit pe dezvoltarea electronicii, electro
tehnicii şi îndeosebi a producţiei de utilaje com
plexe, pe mărirea şi diversificarea producţiei de 
utilaje pentru construcţii şi a producţiei de ma
şini agricole. In vederea creşterii contribuţiei a- 
cestei ramuri la dotarea tehnică a economiei. 
Ministerul Industriei Construcţiilor de Maşini, 
împreună cu celelalte ministere economice, vor 
trebui să stabilească măsuri şi programe concre
te pentru asimilarea de noi maşini şi utilaje, de 
înaltă tehnicitate, necesare diferitelor sectoare 
de producţie. O deosebită atenţie este necesar să 
se acorde producerii de instalaţii pe baza coope
rării cu întreprinderi din ţările socialiste sau din 
alte state.

Doresc să mă opresc în mod deosebit asupra 
necesităţii de a îmbunătăţi înzestrarea tehnică a 
capacităţilor existente în sectorul construcţiilor 
de maşini. Avem un şir de uzine cărora le-am 
dat sarcina să producă utilaje chimice, de exem
plu, dar acestea sínt lipsite de înzestrarea nece
sară pentru îndeplinirea acestei sarcini. Astfel, 
uzina Griviţa — care a fost profilată cu cîţiva 
ani în urmă în acest scop pe motiv că în trecut 
a efectuat lucrări de cazangerie şi că utilajul 
chimic „ar fi tot un fel de cazangerie“ — func
ţionează aproape cu aceeaşi înzestrare ca în tre
cut; în afara cîtorva măsuri de reaşezare a ma
şinilor, unele de altfel vechi de 70—80 de ani, 
nu s-a făcut nimic pentru a se crea baza tehnică 
modernă necesară construcţiei de utilaje chimice. 
In această situaţie se găsesc şi alte uzine. Este 
necesar ca Ministerul Industriei Construcţiilor de 
Maşini să acorde o atenţie deosebită înzestrării, 
în primul rînd, a capacităţilor existente, precum 
şi folosirii lor cu maximum de eficienţă tehnică 
şi economică. Noi investim anual miliarde de 
lei în această ramură, dar tovarăşii nu se ocupă 
tocmai de organizarea şi utilarea tehnică a ca
pacităţilor existente. Este necesar ca ministerul 
de resort, ca şi Comitetul de Stat al Planificării 
să reanalizeze situaţia dotării întreprinderilor 
noastre constructoare de maşini, să rezolve în
tr-un timp scurt înzestrarea lor tehnică corespun
zătoare Numai aşa vom putea realiza în condiţii 
bune programul vast pe care ni-1 propunem pen
tru cincinalul următor de dezvoltare a construc
ţiilor de maşini-unelte şi utilaje. Ţinînd seama 
de importanţa acestei ramuri, de faptul că în 
ultimii ani a fost creat un mare număr de in
stitute în domeniul construcţiilor de maşini, este 
necesar să organizăm mai bine activitatea de 
cercetare pentru ca aceasta să aducă o contri
buţie proprie, toi mai substanţială, la perfecţio
narea maşinilor şi utilaj'elor pe care le produ
cem.

Este necesar să se intensifice preocupările 
pentru valorificarea mai rapidă în această ra
m ură— ca de altfel şi în alte domenii ale eco
nomiei — a licenţelor achiziţionate din străină
tate, deoarece durata de punere în producţie, de 
integrare în fabricaţie a acestora este în pre
zent exagerat de mare. Avem licenţe achiziţio
nate cu 7—8 ani în urmă care nici pînă astăzi 
nu au fost puse in producţie. In condiţiile de 
astăzi, este evident ce pierdere reprezintă o a- 
semenea neglijenţă. Pe viitor va trebui să se 
precizeze chiar prin plan ce licenţe urmează să 
importăm, cum vor fi ele valorificate şi cum se 
va continua îmbunătăţirea acestora, în pas cu 
progresul ştiinţei. Trebuie eliminate cauzele ca
re duc la deprecierea rapidă din punct de ve
dere tehnic a unor produse fabricate pe bază 
de licenţe. Este necesar ca, atunci cînd se aprobă 
cumpărarea unei licenţe, să se prevadă şi ter
menul de punere în producţie, răspunderile or
ganelor şi unităţilor economice chemate să o va
lorifice, obligaţiile institutelor de cercetare de 
a-i aduce perfecţionări.

Exigenţele progresului tehnic contemporan 
impun ca organele de planificare, Ministerul In
dustriei Construcţiilor de Maşini, centralele şi 
grupurile industriale din construcţia de maşini 
să pună un mai mare accent pe concentrarea şi 
specializarea producţiei, pe valorificarea avan
tajelor seriilor mari de fabricaţie, asigurînd ast
fel produselor o competitivitate sporită pe piaţa 
internaţională. In viitorul plan cincinal va trebui 
să se aibă în vedere profilarea industriei construc

toare de maşini, corespunzător atît nevoilor şl 
posibilităţilor interne, cît şi cerinţelor unei tot 
mai largi cooperări economice internaţionale. 
Trebuie să se înţeleagă că fără a trece în mod 
practic la profilarea şi specializarea producţiei 
în acest sector de activitate nu vom putea ob
ţine o îmbunătăţire rapidă a condiţiilor tehnice 
de fabricaţie, o eficienţă economică ridicată.

Cel mai înalt ritm de creştere — de peste 21 
la sută — îl va cunoaşte şi în anul viitor in
dustria chimică; sporul acesteia se va realiza în
deosebi prin creşterea producţiei de îngrăşă
minte, materiale plastice, fire şi fibre sintetice. 
Deoarece tovarăşii de la Ministerul Industriei 
Chimice obişnuiesc să ne spună că sectorul, lor 
are rezultate bune, dezvoltîndu-se în ritmul cel 
mai înalt, trebuie să subliniem aici că această 
creştere se datoreşte investiţiilor mari, importului 
de utilaje, intrării în producţie a noi capacităţi.: 
Sigur, dacă faci investiţii şi aduci utilajele cores
punzătoare, poţi dubla uşor producţia! Fără în
doială că şi aceasta cere un anumit efort din 
partea celor care muncesc în ăceastă ramură, 
dar ritmul de dezvoltare este determinat îndeo
sebi de direcţia pe care o dăm investiţiilor. A- 
vînd în vedere că industria chimică este un sec
tor important în economia noastră şi în gene
ral în economia modernă, noi îi acordăm o aten
ţie deosebită, investiţiile depăşind aici nivelul 
de la aproape toate celelalte ministere. Dar a- 
cest ritm înalt de dezvoltare a ramurii impune 
Ministerului Industriei Chimice o preocupare 
sporită pentru realizarea într-un timp scurt a 
parametrilor proiectaţi la toate capacităţile e- 
xistente, pentru intrarea la termen în producţie 
a noilor obiective, pentru asigurarea bunei func
ţionări a tuturor instalaţiilor. Va trebui să se 
dea o atenţie mai mare întreţinerii tehnice a 
utilajelor, să se lichideze desele defecţiuni care 
au loc la marile combinate chimice şi care pro
voacă serioase pierderi de producţie.

Trebuie să atragem încă o dată atenţia Minis
terului Industriei Chimice şi Ministerului Co
merţului Exterior de a folosi într-o măsură mai 
mare forţele noastre interne şi de a nu apela 
cu uşurinţa cu care se apelează astăzi la impor
turi. E cunoscut, de exemplu, că România a fost 
printre primele ţări care au produs amoniacul. 
Cu toate acestea, şi astăzi noi mergem la import 
de utilaje, tehnologii şi procese tehnologice pen
tru fabricarea amoniacului; se pare că avem 
specialişti buni în acest domeniu şi dacă i-am 
folosi mai bine am putea obţine rezultate supe
rioare. Trebuie să ne gîndim dacă nu există şi 
alte domenii ale chimiei unde am putea solu
ţiona unele probleme cu forţe interne, apelînd 
mai puţin la importuri. De altfel, la Ministerul 
Industriei Chimice sínt elaborate o serie de pro
cese tehnologice, unele de ani de zile, care în
tre timp sínt puse în valoare pe piaţa interna
ţională; la noi însă ele sínt ţinute la „documen
te secrete“, deşi nu mai constitűie un Secret 
pentru nimeni, în nici un caz pentru cei care 
se ocupă de cercetare în domeniul chimiei. Pro
blema valorificării eficiente a cercetării proprii 
în domeniul chimiei este o problemă deosebit 
de importantă şi trebuie să-şi găsească cit mai 
rapid rezolvarea corespunzătoare. Trebuie să 
spun că din păcate nici pînă acum conducerea 
Ministerului Chimiei nu a tras concluziile şi nu 
a acţionat aşa cum trebuie în această direcţie.

In industria lemnului, producţia urmează să 
sporească îndeosebi pe seama valorificării mai 
bune a masei lemnoase. Ministerul Agriculturii 
şi Silviculturii, Ministerul Industriei Lemnului, 
organele silvice şi combinatele pentru industria
lizarea lemnului au datoria să ia măsuri pentru 
exploatarea mai raţională a fondului forestier; 
trebuie să fie înlăturată cu desăvirşire practica 
de a exploata pădurile tinere, abordîndu-se în 
viitor şi zonele greu accesibile.

Marele volum de investiţii pe care îl avem 
Se realizat impune să acordăm o atenţie deose
bită dezvoltării industriei materialelor de con
strucţii. Pentru a înlătura în cît mai scurt timp 
rămînerea în urmă existentă în această ramură, 
in 1970 se prevede creşterea producţiei cu 13.1 
la sută. Trebuie spus că această creştere este 
insuficientă faţă de nevoile economiei noastre 
şi se impune ca atît Ministerul Industriei Ma
terialelor de Construcţii, cît şi consiliile populare 
— care încep să ocupe un loc important în pro
ducerea acestor materiale — să găsească noi 
posibilităţi pentru ca încă în cursul anului vii
tor să se asigure sporirea suplimentară a pro
ducţiei. Este, de asemenea, necesară începerea 
construcţiei de noi capacităţi, ţinînd seama de 
creşterea continuă a necesarului de materiale 
de construcţii în cincinalul următor. Trebuie in
tensificată acţiunea de diversificare a sortimen
telor, de introducere în fabricaţie a unor mate
riale noi de construcţii, uşoare şi eficiente.

In planul anului viitor se acordă o atenţie 
deosebită ramurilor industriale care produc pen
tru consumul populaţiei, satisfacerii în condiţii 
tot mai bune a cerinţelor oamenilor muncii, cre
ării condiţiilor pentru ridicarea gradului de con
fort al vieţii materiale. Producţia industriei bu
nurilor de consum va cunoaşte în continuare un 
accentuat proces de diversificare îndeosebi prin 
sporirea sortimentelor realizate din materii pri
me existenţe în_ ţară. întreprinderile Ministeru
lui Industriei Uşoare şi Ministerului Industriei 
Alimentare, cît şi unităţile cooperaţiei meşteşu
găreşti şi ale industriei locale trebuie să se pre-
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ocupe cu mai multă constantă de ridicarea ca
lităţii acestor produse, a particularităţilor lor 
estetice şi de durabilitate.

Trebuie să dăm mai multă independenţă şi au
tonomie întreprinderilor din acest sector de ac
tivitate. Este necesar să se creeze condiţii orga
nizatorice, mai cu seamă în cazul industriei lo
cale şi cooperaţiei meşteşugăreşti, ca unităţile să 
poată produce o gamă mai largă din sortimen
tele cerute de populaţie. Nu trebuie să se mai 
aştepte- ca din Bucureşti să se stabilească ce 
produse trebuie să fie consumate la Baia Mare, 
la Suceava sau Argeş. Prin centralizarea exce
sivă a planificării s-a ajuns la o uniformizare 
a producţiei de bunuri de consum, la încătuşa
rea iniţiativei colectivelor de muncă şi poate ni
căieri ca în acest sector nu se impune mai acut 
să acţionăm prorhpt pentru a da posibilitate în
treprinderilor să-şi manifeste iniţiativa, să pro
ducă ceea ce solicită populaţia, ceea ce se vinde, 
ceea ce corespunde gustului consumatorilor. 
Pentru unele produse de serie mică va 
trebui să se renunţe la fixarea preţurilor de la 
centru, deoarece oricît de capabil ar fi Comite
tul de preţuri, îi este imposibil să stabilească 
preţul pentru toate sortimentele şi produsele pe 
care le cere populaţia.

Desigur, trebuie să avem în vedere ca la pro
dusele de serie mare, la produsele industriei 
mari, să asigurăm planificat sortimente ieftine 
pentru aprovizionarea populaţiei. Dar pentru 
sortimentele produse în cantităţi mici, care sa
tisfac cerinţele variate ale consumatorilor, tre
buie să dăm posibilitatea organizaţiilor producă
toare să stabilească ele preţul, ţinînd desigur 
seama de cheltuielile de producţie şi limitînd 
beneficiul. Va exista, astfel, atît posibilitatea de 
a exercita controlul necesar, cît şi o largă ini
ţiativă a unităţilor producătoare.

Prin realizarea de către fiecare ramură a sar
cinilor de producţie prevăzute îji planul pe 1970, 
industria noastră socialistă îşi va întări şi mai 
mult poziţia conducătoare în economia naţiona
lă, îşi va spori capacitatea de a valorifica la un 
nivel superior resursele materiale şi de muncă 
ale ţării, de a satisface într-o măsură tot mai 
largă cerinţele societăţii, de a contribui la ridi
carea gradului de civilizaţie a patriei noastre.

In grupele de lucru, precum şi în plenul Co
mitetului Central s-a acordat, pe bună dreptate, 
o mare atenţie problemelor legate de creşterea 
eficienţei activităţii noastre industriale. Intr-a
devăr, mersul înainte al economiei noastre so
cialiste impune astăzi — alături de asigurarea 
în continuare a unui ritm înalt de dezvoltare — 
o preocupare susţinută pentru folosirea eficien
tă, cu randament maxim, a întregului potenţial 
industrial: a materiilor prime şi materialelor, a 
capacităţilor de producţie, a forţei de muncă.

In această ordine de idei, una din îndatoririle 
esenţiale care trebuie să stea în centrul preo
cupărilor tuturor ministerelor şi unităţilor eco
nomice, ale organelor şi organizaţiilor de partid 
este reducerea consumurilor materiale. S-a ară
tat în plenară şi s-a spus şi cu alte prilejuri că 
normele de consum sínt încă destul de largi la 
noi, ducînd la utilizarea neraţională a materii
lor prime, nestimulînd introducerea unor teh
nologii superioare. Fireşte, nu se poate spune că 
în ultimii ani nu s-au obţinut unele realizări în 
economisirea materiilor prime, dar acestea sínt 
încă departe de a fi epuizat rezervele existente.

In mod deosebit va trebui să procedăm hotă- 
rît la reducerea consumurilor de metal. Trebuie 
spus că în comparaţie cu realizările din alte ţări, 
consumurile specifice de metal pentru laminate 
sínt la noi nejustificat de ridicate; în industria 
construcţiilor de maşini există multe produse la 
care consumul de metal depăşeşte de două, iar 
cite o dată de trei ori greutatea acestora. La 
Comitetul Executiv, în discuţiile cu ministerele 
s-au dat numeroase exemple, din care rezultă 
că în comparaţie cu produse industriale similare 
din alte ţări, produsele noastre sínt uneori de 
peste două ori mai grele. Aceasta arată ce mari 
rezerve există în domeniul consumurilor mate
riale. Planul pe anul 1970 prevede o reducere 
a normelor de consum de metal cu 8 la sută în 
construcţia de maşini şi 15 la sută la lucră
rile de construcţii — dar aceste sarcini trebuie 
considerate ca minime. O deosebită atenţie va 
trebui acordată, în toate ramurile economiei na
ţionale, acţiunii de reproiectare a produselor re
alizate din metal, revizuirii şi perfecţionării 
tehnologiilor de fabricaţie. Pînă la definitivarea 
viitorului plan cincinal, Comitetul de Stat al 
Planificării, împreună cu Ministerul Industriei 
Metalurgice, Ministerul Industriei Construcţiilor 
de Maşini şi Ministerul Construcţiilor Industri
ale vor trebui să elaboreze un program detaliat 
de măsuri care să asigure, începînd cu anul 
1971, reducerea radicală a normelor de consum, 
corespunzător performanţelor mondiale. Este ne
cesar ca în cîţiva ani, mai precis în 2—3 ani, 
să realizăm produse comparabile din toate punc
tele de vedere cu cele similare de pe piaţa mon
dială. La înlăturarea consumului exagerat de 
metal trebuie să-şi aducă contribuţia şi indus
tria metalurgică, care are obligaţia de a spori 
producţia de oţeluri superioare, de a livra in
dustriei prelucrătoare profile multiple la dimen
siuni fixe, corespunzător nevoilor concrete ale 
întreprinderilor.

Cu deosebită energie va trebui să se acţione
ze, de asemenea, pentru reducerea consumurilor 
specifice de cocs şi lemn de mină, unde se face 
încă multă risipă. Ministerul Industriei Meta
lurgice şi Ministerul Minelor trebuie să asigure 
pe viitor gospodărirea cu mai mare răspundere 
a acestor materiale pentru procurarea cărora e- 
conomia noastră face eforturi mari. Tovarăşilor 
de la Hunedoara, care ne-au vorbit de rezulta
tele bune obţinute, într-adevăr, în activitatea lor, 
le-aş reaminti totuşi întîrzierea de peste 3 luni 
a punerii în producţie a cocseriei, ceea ce a pro
vocat un serios deficit de cocs. Iată de ce este 
necesar să se ia măsuri pentru ca lucrările a- 
cestea să fie realizate în cel mai scurt timp şi 
în bune condiţii; în cazul în speţă, nepunerea 
în funcţiune se datoreşte de fapt greşelilor în 
executarea lucrărilor. Desigur, vina aparţine şi 
ministerului, dar ministerul e în Bucureşti, iar 
comitetul judeţean este acolo şi trebuie să ur
mărească cu toată atenţia desfăşurarea lucrări
lor. Şi în industria chimică trebuie întărită răs
punderea pentru economisirea materialelor; con
sumurile înregistrate la unele produse chimice 
depăşesc pînă la dublu nivelele proiectate şi al
te nivele realizate în străinătate. Deşi am impor
tat tehnqlogii moderne care prevăd un consum 
specific redus, pînă acum multe din acestea nu 
au realizat consumurile respective. De aici şi 
greutăţile economiei în asigurarea materiilor 
prime necesare. Consumuri ridicate există şi în 
industria materialelor de construcţii, în indus
tria uşoară, precum şi în alte ramuri industriale. 
Se risipesc, de asemenea, prin consumuri exa
gerate, însemnate cantităţi de energie electrică 
şi combustibil. Se impune ca Ministerul Energi
ei Electrice, împreună cu celelalte ministere şi 
instituţii centrale, să pună ordine în această pri
vinţă, să stabilească de urgenţă măsuri pentru

încadrarea fiecărei unităţi în consumuri de e- 
nergie raţionate în mod strict. Totodată, cred 
că este necesar să atragem atenţia Ministerului 
Energiei Electrice asupra faptului că în ultime
le luni au avut loc o serie de defecţiuni în sis
temul energetic al ţării care au adus prejudicii 
serioase industriei noastre, îndeosebi industriei 
chimice — şi trebuie să se pună capăt de ur
genţă acestei stări de lucruri. Este bine, într- 
adevăr, că facem eforturi mari pentru a asigura 
dezvoltarea cu un pas înainte a industriei elec
trice, că am împînzit ţara cu o vastă reţea de 
transport a acestei energii, dar trebuie, în a- 
celaşi timp, să luăm măsuri pentru exploatarea 
ei raţională, pentru a avea deplină siguranţă 
în sistemul nostru energetic.

Ministerele şi organele economice de îndru
mare şi control trebuie să urmărească sistema
tic cum se realizează consumurile planificate, să 
ia măsuri pentru sancţionarea abaterilor de la 
norme şi pentru recuperarea de la cei vinovaţi 
a pagubelor aduse economiei prin depăşirea con
sumurilor stabilite.

Aceasta impune, de asemenea, comitetelor ju
deţene de partid, organelor de partid din între
prinderi să se preocupe nu în general, cu pri
lejul unor conferinţe sau lecţii despre economie, 
ci în mod concret, analizînd situaţia din fiecare 
unitate şi stabilind măsuri eficace pentru rezol
varea acestor probleme. Eu nu vreau să se în
ţeleagă că sínt împotriva lecţiilor de economie; 
dimpotrivă, ele sínt foarte necesare, dar trebuie 
să trecem de la lecţii şi conferinţe şi la activitate 
practică, concretă. Numai aşa propaganda eco
nomică îşi va găsi justificarea.

Paralel cu măsurile pentru reducerea consu
murilor specifice trebuie să se asigure folosirea 
pe scară mai largă a unor înlocuitori; cu toată 
dezvoltarea pe care a căpătat-o industria chi
mică, în folosirea înlocuitorilor ea a făcut prac
tic paşi foarte timizi. Această situaţie trebuie 
lichidată fără întîrziere.

Ca să fim drepţi cu industria chimică — care 
are fără îndoială în această privinţă lipsuri de
oarece nu introduce în fabricaţie unele licenţe 
şi chiar procedee proprii de producere a înlocu
itorilor — trebuie să spunem că şi alte minis
tere nu vin în întîmpinarea industriei chimice, 
nu utilizează ca înlocuitori o serie de produse 
chimice pe care le fabricăm.

O altă problemă căreia trebuie să-i acordăm 
o importanţă deosebită în anul viitor este ridi
carea gradului de folosire a utilajelor, a capa
cităţilor de producţie a întreprinderilor. Cu pri
lejul întocmirii planului de stat pe 1970 a reie
şit că în întreprinderi aparţinînd Ministerului 
Industriei Construcţiilor de Maşini, Ministeru
lui Industriei Materialelor de Construcţii, Mi
nisterului Petrolului, Ministerului Transportu
rilor şi în alte ramuri ale economiei există im
portante rezerve de creştere a producţiei pe baza 
folosirii complete a capacităţilor de care dispu
nem. Nu ne putem declara mulţumiţi de felul 
cum este folosit în prezent fondul de maşini şi 
utilaje pentru care statul nostru investâşte sume 
considerabile. Este necesar să se asigure o în
cărcare medie a maşinilor de cel puţin 2.2—
2,4 schimburi în toate ramurile economiei, îm
preună cu Direcţia Centrală de Statistică şi mi
nisterele, Comitetul de Stat al Planificării tre
buie să stabilească o metodologie precisă dé' de
terminare şi evidenţă a capacităţilor de produc
ţie, precum şi norme unitare de urmărire a fo
losirii maşinilor şi utilajelor. Organele de pla
nificare să nu mai emită repartiţii pentru achi
ziţionarea de maşini în condiţiile în care utilaje 
similare stau nefolosite în unele întreprinderi 
sau se utilizează cu un grad scăzut. Noile orga
nisme economise — centralele, combinatele, gru
pele de uzine — au un rol deosebit în această 
privinţă şi, cu sprijinul ministerelor, al comite
telor judeţene de partid, vor trebui ca în cursul 
anului viitor să pună ordine în acest domeniu..

De importanţă majoră pentru realizarea pla
nului economic pe anul următor în condiţii de 
eficienţă sporită este ridicarea susţinută a pro
ductivităţii muncii în fiecare ramură, în fiecare 
întreprindere. Pentru 1970 se prevede ca pro
ductivitatea muncii să se mărească cu 8,8 la su
tă, înregistrîndu-se astfel unul din cele mai 
înalte ritmuri de creştere din actualul cincinal; 
în unele ramuri — ca industria chimică, indus
tria construcţiilor de maşini — sporul produc
tivităţii muncii va fi şi mai accentuat. Analiza si
tuaţiei din majoritatea întreprinderilor noastre 
arată că şi în acest domeniu există rezerve con
siderabile, nevalorificate. Din cauza neajunsuri
lor în organizarea muncii şi a producţiei, multe 
întreprinderi din cadrul Ministerului Industriei 
Chimice, Ministerului Industriei Materialelor de 
Construcţii, Ministerului Industriei Alimentare 
nu şi-au realizat în acest an sardna de creştere 
a productivităţii muncii. în general, trebuie con
siderat negativ faptul că în 1969 pe seama creş
terii productivităţii muncii s-a obţinut numai 
53 la sută din sporul producţiei industriale.

Este nevoie ca ministerele, centralele, grupu
rile industriale să acţioneze mai hotărît pentru 
folosirea raţională a forţei de muncă, asigurîn- 
du-se ca în fiecare întreprindere numărul de sa
lariaţi să corespundă exact cerinţelor reale ale 
producţiei. Există cadre de conducere din econo
mie care menţin în unele întreprinderi salariaţi 
peste necesar, în timp ce la alte unităţi de pro
ducţie şi sectoare economice se resimte lipsa 
forţei de muncă. In industria minieră, în con
strucţii, în construcţia de maşini nu putem în
că acoperi în întregime necesităţile de forţă de 
muncă. Societatea noastră, economia româneas
că în plină evoluţie asigură posibilitate de lu
cru fiecărui cetăţean; este vorba însă de nece
sitatea imperioasă, dictată de cele mai profun
de raţiuni sociale, de a repartiza forţa de mun
că în conformitate cu nevoile economiei, de a 
asigura ca retribuirea să reflecte aportul concret 
al fiecăruia la îndeplinirea sarcinilor de produc
ţie.

Consiliul de Miniştri trebuie să intervină pen
tru a nu se mai acorda unităţilor fond de sala
rii suplimentar decît în strînsă concordanţă cu 
realizarea planului; depăşirea fondului de sala
rii planificat se poate admite numai acolo unde 
în mod efectiv se obţin produse peste plan. Nu 
de „producţie globală“, obţinută adesea prin 
umflarea artificială a circulaţiei interne avem 
nevoie — ci de cît mai multe produse fizice, 
necesare satisfacerii nevoilor concrete ale eco
nomiei şi consumului. In general, în planifica
rea economică, în evaluarea rezultatelor concre
te ale ramurilor şi întreprinderilor — şi, con
comitent, în stimularea unităţilor de producţie 
şi a salariaţilor — va trebui să se dea 
prioritate indicatorilor fizici. Astăzi, prin siste
mul producţiei globale, ajungem la creşteri de 
miliarde pe economie, care nu-şi găsesc reflec
tarea în producţia fizică, ci numai în circulaţia 
de la o întreprindere la alta, în adăugarea de 
beneficii — uneori chiar peste plan — şi de di
ferite impozite pe circulaţie; în esenţă fondul de 
marfă rămîne însă acelaşi. Va trebui să punem 
capăt în modul cel mai hotărit acestui sistem 
de planificare şi calcul economic, să introducem 
în planificarea noastră indicatori care să reflec

te şi să stimuleze creşterea efectivă a volumu
lui de bunuri materiale.

S-a vorbit mult în ultimii doi ani despre or
ganizarea ştiinţifică- a producţiei şi a muncii şi, 
trebuie să spunem, în multe locuri s-a şi acţio
nat cu rezultate pozitive. Trebuie spus însă că 
aceasta nu constituie încă o preocupare perma
nentă a tuturor unităţilor economice. Pentru 
punerea largă în valoare a rezervelor şi posibi
lităţilor de creştere a productivităţii muncii, de 
ridicare a eficienţei economice, este necesar să 
se analizeze permanent situaţia fiecărui loc de 
muncă, asigurîndu-se adaptarea continuă a or
ganizării producţiei şi muncii la cerinţele teh
nicii şi organizării moderne.

Cabinetele tehnice, care au fost create în a- 
proape toate judeţele, în scopul promovării or
ganizării ştiinţifice a producţiei şi a muncii, nu 
trebuie să devină cabinete de propagandă şi 
de conferinţe, ci instrumente active care să a- 
jute întreprinderile în organizarea producţiei, să 
asigure îndrumarea tehnică, să ofere ajutor şi 
soluţii de organizare mai bună a activităţii în
treprinderilor. Numai astfel aceste cabinete îşi 
vor justifica existenţa! Pentru aceasta se impu
ne ca ele să fie reorganizate şi trecute treptat 
pe principii economice de gospodărire.

Totodată este necesar să acţionăm cu mai 
multă hotărîre pentru întărirea ordinei şi dis
ciplinei în muncă; trebuie să punem capăt cu 
hotărîre fluctuaţiei forţei de muncă, indiscipli
nei care se mai manifestă în unele sectoare 
de activitate. Desigur, în această privinţă sínt 
necesare şi măsuri economice; noul sistem de 
salarizare pe care îl cunoaşteţi, precum şi sis
temul de acordare a primelor şi gratificaţiilor 
discutat în Comitetul Executiv şi care va fi in
trodus de la începutul anului viitor — ce leagă 
acordarea primelor şi gratificaţiilor de la sfîr- 
şitul anului de creşterea reală a beneficiilor ob
ţinute ca rezultat al producţiei fizice -— vor 
crea condiţii pentru întărirea stabilităţii cadre
lor. Ne gîndim, de asemenea, şi la alte măsuri 
economice. In acelaşi timp trebuie intensificată 
munca politică, activitatea sindicatelor şi orga
nizaţiilor de tineret şi luate măsuri hotărîte îm
potriva celor care, prin actele lor, produc de
zordine în viaţa întreprinderilor. Există norme 
precise în această privinţă şi trebuie să facem 
ca toţi acei care le nesocotesc, care se plimbă 
în mod /nejustificat de la o întreprindere la alta, 
să suporte consecinţele. Trebuie să punem în 
modul cel mai hotărît capăt indisciplinei! Să 
creăm o opinie de masă din partea colectivelor 
de întreprinderi împotriva acelora care gene
rează dezordinea şi indisciplina în producţie.

Măsurile pentru mai buna folosire a maşinilor 
şi utilajelor, pentru reducerea consumurilor spe
cifice şi ridicarea productivităţii muncii trebuie 
să se oglindească în reducerea preţului de cost, 
în obţinerea — cu aceleaşi mijloace materiale 
şi băneşti — a unui volum sporit de producţie 
şi de venit net. Pentru a ilustra însemnătatea 
deosebită a acestei probleme este necesar să a- 
rătăm că în anul 1970 fiecărui procent de re
ducere a preţului de cost al producţiei indus
triale îi vor corespunde economii de aproape 2,3- 
miliarde lei. In toate ramurile trebuie intensi
ficate preocupările pentru eliminarea risipei, a 
cheltuielilor neeconomicoase, a imobilizărilor de 
mijloace materiale şi băneşti, pentru creşterea 
vitezei de rotaţie a fondurilor şi reducerea con
tinuă a costurilor de fabricaţie, pentru sporirea 
efectivă — prin efort propriu — a rentabilităţii 
producţiei. în acest fel, industria îşi va aduce 
o tot mai importantă contribuţie la dezvoltarea 
economică şi socială a ţării, la ridicarea nive
lului de trai al poporului.

Tovarăşi,
Planul pe anul 1970 cuprinde sarcini însem

nate şi în domeniul agriculturii; faţă de rezul
tatele din acest an, planul pentru 1970 prevede 
o creştere a producţiei agricole globale de peste 
16 la sută.

După cum ştiţi, agricultura deţine un loc 
principal în activitatea economică a ţării noas
tre, în asigurarea producţiei bunurilor de con
sum şi, îndeosebi, a producţiei bunurilor ali
mentare. Trebuie spus însă, că, faţă de impor
tanţa pe care o are această ramură în economia 
naţională, în ridicarea nivelului de trai al po
porului, cu toate eforturile făcute în cursul a- 
cestui cincinal, nu ne putem declara satisfăcuţi 
de rezultatele obţinute; totodată, nu putem să 
spunem că am făcut din punct de vedere ma
terial tot ceea ce ar fi trebuit să facem pentru 
această ramură. Dezvoltarea agriculturii, creşte
rea producţiei agricole nu se pot realiza numai 
prin conferinţe şi hotărîri. Alocăm într-adevăr 
investiţii mari, dar ele sínt încă insuficiente 
pentru a asigura un progres rapid al agricultu
rii noastre. în definitiv, în venitul naţional a- 
gricultura ocupă aproape a patra parte. Dacă a- 
dăugăm la aceasta şi ceea ce se produce în in
dustria alimentară — care se bazează îndeosebi 
pe agricultură — şi chiar o parte din produsele 
industriei uşoare, vedem că răspunderea pentru 
înzestrarea acestei ramuri este deosebit de ma
re. Or, investiţiile pentru agricultură se cifrea
ză în jurul a 12—15 la sută. Fireşte, în anul 
viitor nu vom putea face schimbări prea mari, 
deşi aşa cum s-a stabilit la Comitetul Executiv, 
va trebui — pe măsura asigurării condiţiilor 
materiale şi creării premiselor care să ne dea 
siguranţa că fondurile vor fi investite pentru 
producţie — să sporim creditele pentru coopera
tivele agricole. La elaborarea cincinalului viitor 
va trebui să analizăm însă foarte serios situa
ţia înzestrării acestei ramuri economice. Toto
dată, trebuie să analizăm modul cum sínt folo
site fondurile şi mijloacele cu care dotăm agri
cultura, eficienţa acestora.

Pentru dezvoltarea bazei tehnico-materiale a 
agriculturii se vor repartiza acestui sector în a- 
nul viitor peste 11 000 de tractoare, dintre care 
aproape 6 200 consacrate lucrărilor de legumi
cultura, pomicultură, viticultură şi pe terenurile 
în pantă. De asemenea, vor fi livrate peste 
720 000 tone îngrăşăminte chimice — substanţă 
activă — cu aproape 180 000 tone mai mult de
cît în acest an. Vor creşte cantităţile de insecto- 
fungicide şi ierbicide necesare întreţinerii cul
turilor.

Sarcinile ce revin agriculturii în 1970 şi în 
anii următori impun măsuri hotărîte de utilizare 
raţională a terenurilor agricole — îndeosebi a 
celor arabile ■— de lichidare a manifestărilor de 
risipă şi scoatere nejustificată a unor suprafeţe 
de teren din folosinţa agricolă. Consiliul dé Mi
niştri va trebui să reexamineze normativele pri
vitoare la scoaterea terenurilor din circuitul a- 
gricol şi să ia măsuri pentru a se asigura păs
trarea şi buna gospodărire a fondului funciar al 
ţării.

In producţia vegetală, principala preocupare 
trebuie să o constituie sporirea recoltelor medii 
la hectar; trebuie spus că în comparaţie cu alte 
ţări obţinem încă producţii insuficiente, chiar 
în întreprinderile de stat agricole, care dispun 
de terenuri bune, de mijloace tehnice şi îngră
şăminte relativ îndestulătoare, de un număr ma
re de specialişti. Pentru a asigura recolte ridi

cate, Ministerul Agriculturii şi Silviculturii, îm
preună cu Academia de Ştiinţe Agricole, trebuie 
să asigure neîntîrziat seminţe de mare produc
tivitate la grîu, porumb, plante tehnice, legume 
şi alte culturi. Trebuie spus că în ce priveşte 
activitatea din domeniul cercetării agricole nu 
putem fi mulţumiţi; reorganizarea care a avut 
loc recent trebuie să ducă la lichidarea rapidă 
a lipsurilor mari care există în acest domeniu 
de activitate. Avem aproape 8 000 de lucrători 
în acest sector al cercetării ştiinţifice — soco- 
tindu-i şi pe cei din staţiunile experimentale; ei 
pot şi trebuie să acţioneze cu rezultate mai bu
ne în această direcţie. Dispunem în institute şi 
staţiuni experimentale de aproape 60 000 de hec
tare suprafaţă arabilă, deci de o bună bâză de 
cercetare şi de producţie de seminţe selecţiona
te. Cu toate acestea, rezultatele sínt nesatisfă
cătoare. Iată de ce considerăm necesar ca în cel 
mai scurt timp — în cursul acestei luni sau cel 
mai tîrziu în ianuarie — să se analizeze serios 
situaţia împreună cu cadrele şi cercetătorii din 
domeniul ştiinţelor agricole şi să se stabilească 
măsuri concrete care să permită ca ştiinţa noas
tră agricolă să-şi sporească contribuţia la creş
terea producţiei vegetale şi animale. Situaţia 
din acest an trebuie să constituie un serios în- 
văţămînt; este cunoscut că, deşi starea timpului 
impunea sporirea atenţiei faţă de calitatea lu
crărilor agricole, în multe cooperative şi între
prinderi de stat s-a făcut simţită o slabă organi
zare a acestor munci —• şi aceasta s-a tradus 
în pierderi de recoltă. Este imperios necesar ca 
în perioada ce urmează să acordăm o atenţie de
osebită îngrijirii culturii griului, să organizăm 
operativ aplicarea îngrăşămintelor pe suprafeţe
le ocupate de această cultură, spre a asigura o 
bună recoltă în anul viitor. In general, trebuie 
să ne pregătim în mod temeinic de pe acum, 
din aceste luni de iarnă, pentru a asigura des
făşurarea în condiţii tot mai bune a lucrărilor 
de primăvară la toate culturile agricole.

Deoarece în discuţiile din aceste zile unii to
varăşi prim-secretari ai comitetelor judeţene de 
partid au ridicat problema unei anumite lipse 
de forţă de muncă în unele unităţi agricole, 
cred că ar trebui să mai reflecteze dacă, în con
diţiile cînd peste 50 la sută din populaţia activă 
lucrează în agricultură, există într-adevăr lipsă 
de forţă de muncă sau este vorba de lipsuri în 
organizarea şi folosirea raţională a acesteia. Este 
ştiut că în cooperativele agricole de producţie 
— ca să mă refer doar la acest sector — lucrea
ză milioane de oameni. La aceasta mai trebuie 
să adăugăm pe cei peste 66 000 de mecanizatori 
care deservesc cooperativele agricole şi care, de 
asemenea, nu sínt folosiţi în modul cel mai ra
ţional. Dacă analizăm media zilelor-muncă în a- 
gricultură, în cooperative, ea este anul acesta 
de 120—125 de zile pe un cooperator. Şi tre
buie avut în vedere şi faptul că această medie 
reprezintă mai puţine zile efectiv lucrate, întru- 
cît unele persoane execută într-o zi două £ile- 
muncă. Cifrele oglindesc desigur o situaţie ne
satisfăcătoare a folosirii forţei de muncă. La 
rîndul lor, mecanizatorii nu lucrează efectiv mai 
mult de două sute de zile pe an, cu toate că 
primesc salariu pe un an întreg. Toate acestea 
influenţează desigur negativ asupra preţului de 
cost în agricultură.

Este necesar să se îmbunătăţească în mod ra
dical activitatea în sectorul legumicol, pentru a 
asigura în bune condiţii şi în cursul întregului 
an aprovizionarea populaţiei, precum şi disponi
bilităţi pentru export. Se impune exercitarea u- 
nui control riguros, ca întreaga producţie de 
legume planificată pentru anul viitor să fie am
plasată pe terenuri irigate. Va trebui ca — atît 
în cadrul întreprinderilor agricole de stat, cît şi 
al cooperativelor agricole — să se organizeze 
treptat unităţi profilate în producţia de legume. 
Totodată, se impune ca în întreprinderile de me
canizare a agriculturii să se treacă la înfiinţarea 
de secţii specializate pentru executarea lucrări
lor în legumicultură.

S-au luat în toamna aceasta un şir de mă
suri, dar vreau să atrag atenţia că şi în anii 
trecuţi am primit asigurări că vom avea legume 
din belşug, pentru ca, în anul următor, să se 
înregistreze totuşi deficienţe.

Eu rog pe tovarăşii prim-secretari, pe ceilalţi 
tovarăşi din judeţe prezenţi la această Plenară, 
pe tovarăşii care se ocupă de agricultură la Co
mitetul Central, la Consiliul de Miniştri, la Mi
nisterul Agriculturii şi Silviculturii să rezolve 
odată această problemă. Avem toate premisele 
ca problema legumieulturii să poată fi rezolva
tă în bune condiţii chiar în anul care vine.

Progrese mai rapide este necesar să realizăm 
în zootehnie, în sensul sporirii efectivelor de 
animale şi îmbunătăţirii raselor, trecerii la or
ganizarea de unităţi profilate pentru creşterea 
bovinelor, porcinelor, păsărilor, atît în sectorul 
de stat cît şi în cel cooperatist.

Şi aici, tovarăşi, facem investiţii, eforturi, dar 
rezultatele sínt încă slabe. Există lipsuri serioa
se în ce priveşte dezvoltarea efectivelor, mai cu 
seamă la vaci; şi în ce priveşte creşterea porci
lor, deşi facem investiţii mari, rezultatele sínt 
încă nemulţumitoare. Este necesar să luăm mă
suri deosebite pentru a rezolva într-un timp 
scurt problema dezvoltării zootehniei în ţara 
noastră. Nu e un secret pentru nimeni că o a- 
gricultură modernă nu se poate face fără o zo
otehnie dezvoltată. Iată de ce, ţinînd seama de 
creşterea cerinţelor consumului de carne şi pro
duse animaliere, se impun nu numai eforturi fi
nanciare, ci şi măsuri de îmbunătăţire a raselor, 
de creştere a productivităţii, de organizare.

O atenţie deosebită trebuie să acordăm iriga
ţiilor. Anul 1970 este hotărîtor pentru dezvol
tarea organizaţiilor specializate în amenajarea 
terenului pentru irigaţii. Extinderea, atît a sis
temelor mari de irigaţie, cît şi a celor locale, 
impune o preocupare sporită din partea tuturor 
unităţilor agricole pentru exploatarea raţională 
şi buna funcţionare a acestora. Ministerul Agri
culturii şi Silviculturii trebuie să organizeze u- 
nităţi puternice, dotate cu mijloace necesare, 
pentru buna întreţinere a sistemelor de irigaţii 
şi asigurarea funcţionării lor la parametrii sta
biliţi în documentaţiile tehnice.

Trebuie să ne preocupăm serios de asigurarea 
cadrelor necesare — specialişti şi muncitori — 
pentru cultivarea suprafeţelor irigate. Ministerul 
Agriculturii şi Silviculturii nu a asigurat pre
gătirea cadrelor de care avem nevoie în acest 
sector de activitate. Trebuie să se ia urgent, în 
iarna aceasta, măsurile ce se impun.

In legătură cu problemele agriculturii, aşa cum 
am arătat, Comitetul Executiv a examinat şi a- 
doptat, în cadrul unei şedinţe lărgite, la care 
au participat primii-secretari ai comitetelor ju
deţene de partid, un ansamblu de măsuri pen
tru îmbunătăţirea multilaterală a activităţii coo
perativelor agricole de producţie.

Acest program porneşte de la cerinţa ca uni
tăţile agriculturii noastre cooperatiste să valo
rifice mai bine avantajele marii producţii so
cialiste, să se dezvolte ca unităţi puternice, bine 
consolidate din punct de vedere economic şi or
ganizatoric, cu o producţie judicios profilată şi 
un înalt grad de mecanizare a lucrărilor, capa

bile să contribuie în măsură sporită la formarea 
fondului central de produse agricole, precum şi 
la ridicarea veniturilor ţărănimii. In scopul în
tăririi răspunderii pentru îndeplinirea sarcinilor 
de plan, în cooperativele agricole se va trece, 
treptat, la organizarea în cadrul acestora a fer
melor de producţie cu gestiune economică inter
nă proprie. Se vor lua măsuri ca secţiile între
prinderilor de mecanizare să funcţioneze nemijlo
cit în cadrul cooperativelor agricole de producţie, 
sub directa îndrumare a conducerilor acestora. 
Un obiectiv principal al măsurilor ce se preco
nizează este îmbunătăţirea planificării producţiei, 
a organizării muncii în cooperative, dezvoltarea 
avutului obştesc al acestora, întărirea spiritului 
colectivist şi a disciplinei în muncă, participa
rea la activitatea de producţie a tuturor rm m- 
brilor cooperatori, inclusiv a conducerii, perfec
ţionarea formelor de retribuire a cooperatorilor, 
încât veniturile acestora să fie legate direct de 
munca prestată, de rezultatele ei concrete.

Pentru punerea mai largă în valoare a posibi
lităţilor de care dispune ţărănimea avem, de a- 
semenea în vedere, dezvoltarea acţiunilor inter- 
cooperatiste, precum şi a unor forme de con
lucrare economică între cooperative şi întreprin
derile de stat. Comitetul Executiv a adoptat şi 
unele măsuri pentru sprijinirea unităţilor 'Coo
peratiste slab dezvoltate cu cadre, asistenţă teh
nică, înlesniri financiare, pentru a favoriza spo
rirea producţiei acestora şi întărirea lor, pe a- 
ceastă bază, din punct de vedere economic şi 
organizatoric.

In cadrul acestui ansamblu de măsuri un loc 
important îl ocupă îmbunătăţirea activităţii di
recţiilor agricole judeţene — organe de lucru, 
de îndrumare tehnică, nemijlocită a producţiei 
— perfecţionarea muncii uniunilor cooperatiste 
care urmează să-şi desfăşoare activitatea sub 
conducerea directă a Comitetului Central şi a 
comitetelor judeţene de partid.

Vor fi, de asemenea, luate măsuri pentru sti
mularea iniţiativei şi răspunderii organelor lo
cale în sporirea producţiei agricole. începînd 
chiar din anul 1970, o parte din produsele vege
tale şi animale •— îndeosebi la carnea de porc, 
de ovine şi păsări,'la ouă — care se vor realiza 
peste plan, după îndeplinirea obligaţiilor către 
fondul de stat, vor rămîne la dispoziţia consi
liilor populare judeţene. Acest plus de produc
ţie va putea fi folosit pentru satisfacerea ne
voilor de consum în cadrul judeţului sau va pu
tea fi schimbat cu produse agricole din alte ju
deţe. De asemenea, organele locale vor putea 
vinde la export produsele obţinute suplimentar, 
procurînd în schimb mărfuri sau utilaje necesa
re întreprinderilor lor.

Aplicarea tuturor măsurilor la care ra-am re
ferit va crea condiţii pentru un nou avînt al a- 
griculturii noastre cooperatiste şi creşterea ni
velului de trai al ţărănimii, pentru sporirea con
tribuţiei acestui sector la progresul general al 
economiei naţionale, al întregii noastre societăţi.

Tovarăşi,

Actualul stadiu de dezvoltare a economiei 
noastre impune o deosebită preocupare şi pen
tru îmbunătăţirea activităţii în domeniul trans
porturilor. După cum este' cunoscut, transportu
rile feroviare au fost înzestrate cu mijloace mo
derne. In anul următor, acestei ramuri i se vor 
repartiza încă 8 700 de vagoane marfă, 290 de 
vagoane călători şi aproape 170 de locomotive 
Diesel şi electrice. Trebuie spus însă că modul 
în care sínt folosite mijloacele materiale pe care 
statul le-a pus la dispoziţie acestui sector este 
încă nesatisfăcător. Ministerul Transporturilor, 
împreună cu ministerele beneficiare, trebuie să 
ia măsuri energice pentru a curma această si
tuaţie; trebuie să se elaboreze un program eşa
lonat, cuprinzînd măsuri pentru utilizarea cît 
mai raţională a vagoanelor, acordînd o deosebită 
atenţie creşterii capacităţii de încărcare şi des
cărcare a mărfurilor la marile unităţi economice, 
dotării acestora cu instalaţii de mecanizare.

Se discută de mult timp despre necesitatea 
eliminării transporturilor încrucişate, dar nu se 
iau măsuri hotărîte în acest scop. Va trebui ca, 
încă de la începutul anului viitor, Departamen
tul de aprovizionare tehnico-materială din cadrul 
Comitetului de Stat al Planificării, împreună cu 
Ministerul Transporturilor şi celelalte ministere 
economice, să asigure o corelare mai judicioasă 
între nevoile producţiei şi furnizarea de materii 
prime şi materiale, să stabilească mărfurile ca
re au prioritate în perioada vîrfului de trafic, 
să emită repartiţii de la producătorii cei mai a- 
propiaţi, să ia măsuri pentru optimizarea trans
porturilor.

De altfel, Ministerul Transporturilor are şi 
un centru de calcul şi, după cît am fost infor
mat, un studiu recent făcut de acesta a arătat că 
prin optimizarea transporturilor la unele pro
duse poate fi economisită o capacitate de trans
port de circa 10 la sută. Ministerul Transportu
rilor va trebui să folosească mai bine acest cen
tru de calcul pentru efectuarea studiilor de efi
cienţă a transporturilor.

O importantă problemă de perspectivă o con
stituie intensificarea transporturilor de mărfuri 
pe Dunăre. In această privinţă este necesar ca 
Ministerul Transporturilor, împreună cu Comi
tetul de Stat al Planificării, să prezinte în scurt 
timp un studiu amănunţit privind folosirea po
sibilităţilor pe care le oferă transportul pe apă, 
pentru creşterea capacităţii de transport fluvial 
şi utilizarea lui eficientă.

Neajunsuri importante există şi în sectorul 
transporturilor auto, parcul fiind folosit, de a- 
semenea, incomplet; indicele de folosire a par
cului auto reprezintă la ministerele economice, 
de regulă, 60—70 la sută faţă de cel realizat în 
Ministerul Transporturilor, deşi nici randamen
tul obţinut de acesta nu poate fi considerat ca 
maxim. Este necesar ca toate ministerele să a- 
sigure, încă în anul viitor, folosirea parcului auto 
cel puţin la nivelul indicilor atinşi de Ministerul 
Transporturilor; numai după realizarea acestor 
indici, unităţile economice vor putea obţine în 
viitor noi mijloace auto. Pentru utilizarea mai 
eficientă a parcului auto este necesar să ne gîn
dim la înfiinţarea unor organizaţii unice de 
transport pe centrale, grupe de întreprinderi, pe 
oraşe eventual, pentru unităţile situate în cadrul 
unui oraş sau într-o anumită zonă prin concen
trarea mijloacelor aparţinînd unităţilor respecti
ve şi folosirea lor raţională.

Planul pe 1970 prevede importante sarcini în 
domeniul investiţiilor. în anul viitor, din fondu
rile centralizate ale statului se vor investi 67 
miliarde lei, din care lucrările de construcţii- 
montaj vor însuma 31 miliarde lei; în afară de 
acestea, se prevede, din fonduri necentralizate, 
realizarea unor investiţii în valoare de 11,6 mi
liarde lei. Investiţiile centralizate din fondurile 
statului vor fi repartizate în special ramurilor 
producţiei materiale; din total, industriei i se 
alocă 57,8 la sută, agriculturii 12,3 la sută, trans
porturilor 11,3 la sută.

-------------------------------------- ---- --------- ----- ------------------------------------- -------
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Pentru realizarea integrală a programului de 
investiţii pe 1970 trebuie să avem în vedere eli
minarea unor neajunsuri care dăinuie de mai 
multă vreme în modul de pregătire şi executare 
a lucrărilor pe şantiere, de dare în exploatare a 
noilor obiective.

Greutăţi serioase în realizarea investiţiilor pro
voacă neasigurarea la timp a documentaţiilor 
tehnico-economice. Trebuie arătat că deşi anul 
acesta proiectul planului pe 1970 a fost cunoscut 
cu 6 luni înainte, creîndu-se premise pentru rea
lizarea din timp a studiilor tehnico-economice, 
nici în prezent —• la un număr însemnat de lu
crări noi — încă nu s-au definitivat şi aprobat 
indicatorii tehnico-economici; mari întîrzieri 
există, în această privinţă, la Ministerul Indus
triei Chimice, precum şi la alte ministere.

Este necesar ca toate ministerele să ia de ur
genţă măsuri pentru a recupera rămînerea în 
urmă, unităţile de proiectare lucrînd cu un re
gim de muncă corespunzător nevoilor. Trebuie, 
totodată, apropiată activitatea de proiectare de 
unităţile economice, descentralizîndu-se institutele 
exagerat de mari, trecîndu-se la crearea de sec
ţii, servicii, ateliere sau birouri de proiectare în 
cadrul centralelor, combinatelor industriale şi 
trusturilor de construcţii, precum şi de grupe 
de proiectanţi pe şantiere şi în uzine.

Vor trebui luate măsuri hotărîte pentru uti
lizarea pe scară largă a proiectelor tip, a proiec
telor refolosibile. In acest scop, este necesar să 
se stabilească sarcini precise, pe fiecare minis
ter în parte, prin însuşi planul de stat. Se im
pune, de asemenea, ca, prin lege, să se interzică 
elaborarea şi folosirea de proiecte unicate pentru 
acele genuri de lucrări la care există proiecte 
tip.

Este necesar să se continue, cu toată hotărîrea, 
acţiunea de reducere a ponderii lucrărilor de 
construcţii-montaj în totalul investiţiilor. Se pre
vede ca acestea să reprezinte în 1970 un pro
cent de 46,3 la sută, faţă de 47,0 la sută în 1969; 
deşi se planifică o anumită scădere, totuşi conti
nuăm să executăm construcţii supradimensionate, 
greoaie, cu finisaje excesive. în anul 1970 se 
prevede reducerea în construcţii cu 15 la sută 
a consumului de metal, o reducere cu 12 la sută 
a consumurilor de cherestea, precum şi reduceri 
la alte materiale.

O problemă importantă a planului de inves
tiţii o constituie asigurarea la timp a utilajelor; 
se impune o preocupare sporită pentru a corela 
livrările — atît de pe piaţa internă cît şi din 
import — cu necesităţile de montaj, cu stadiul 
de execuţie a clădirilor. Neajunsurile în acest 
domeniu creează mari greutăţi în realizarea in
vestiţiilor, duc la imobilizări însemnate de fon
duri. Este necesar” să se reducă importurile de in
stalaţii complexe, trecîndu-se pe scară mai lar
gă la proiectarea lor în institutele noastre, ur- 
mînd să se achiziţioneze din străinătate numai 
părţile de instalaţii ce nu pot fi produse în ţară.

O atenţie sporită trebuie acordată scurtării 
termenelor de execuţie a lucrărilor de construc
ţii. Se constată tendinţa generală a ministerelor, 
precum şi a Comitetului de Stat al Planificării, 
de a împinge termenele de punere- în funcţiune 
a lucrărilor spre sfîrşitul anului. Aceasta este o 
orientare dăunătoare, care duce la o aglomerare 
excesivă de cereri de materiale de construcţii şi 
de forţă de muncă, la un volum mare de lu
crări de construcţii şi montaj — ceea ce creează 
serioase greutăţi în îndeplinirea planului de in
vestiţii şi cu deosebire în asigurarea punerilor, 
în funcţiune. Trebuie să depunem eforturi pen
tru a scurta durata de execuţie şi totodată de 
a începe în Î970 unele obiective prevăzute pen
tru 1971.

Ministerul Construcţiilor Industriale şi con
siliile populare judeţene trebuie să ia măsuri 
mai hotărîte pentru îmbunătăţirea organizării 
muncii pe şantiere, pentru extinderea mecani
zării lucrărilor. Pe multe şantiere un volum ma
re de lucrări se execută încă manual, deşi există 
posibilităţi pentru a produce în ţară o gamă va
riată de utilaje de construcţii. Trebuie totodată 
arătat că nici parcul de utilaje cu care sínt do
tate în. prezent organizaţiile de constracţii nu 
este folosit în mod satisfăcător. Pe şantiere per
sistă mari neajunsuri în folosirea forţei de mun
că, dezordine, abateri grave de la disciplina de 
producţie; din această cauză, nivelul productivi
tăţii muncii este scăzut. .Asemenea stări de lu
cruri trebuie lichidate fără întîrziere, de aceasta 
fiind răspunzătoare atît ministerele de resort cît 
şi organele locale de partid şi de stat.

Comitetul de Stat pentru Economia şi Admi
nistraţia Locală şi Ministerul 'Muncii trebuie să 
se preocupe cu toată răspunderea de încadrarea 
organizaţiilor de construcţii din toate judeţele 
— îndeosebi din cele recent înfiinţate — cu in
gineri, arhitecţi şi ceilalţi specialişti necesari. Nu 
este admisibil ca, după doi ani de la înfiinţarea 
judeţelor, unele din acestea să nu dispună încă 
de cadrele de care au nevoie. Tovarăşii care se 
ocupă cu această problemă nu au acţionat cu 
toată fermitatea, nu au luat măsurile cele mai 
energice pentru a repartiza cadrele de care este 
nevoie în judeţe. Nu se poate conduce sectorul 
de construcţii fără ingineri şi arhitecţi, fără or
ganizaţii judeţene de construcţii înzestrate cu u- 
tilajele necesare.

O problemă centrală a activităţii de investiţii 
o constituie asigurarea punerii la termen în func
ţiune a noilor obiective, atingerea cît mai ra
pidă a parametrilor proiectaţi la aceste capaci
tăţi. Neajunsurile care se manifestă în această 
privinţă se datorează şi faptului că nu există un 
sistem riguros de răspunderi între^ proiectanţi, 
constructori, furnizori de utilaje şi beneficiari 
pe întreg parcursul realizării investiţiei. Se im
pune de aceea urgentarea adoptării unor regle
mentări precise pentru întărirea conlucrării din
tre toţi factorii care participă la execuţia noilor 
obiective, pentru creşterea răspunderii materia
le a acestora şi legarea nemijlocită a veniturilor 
lor de punerea la timp în funcţiune a capacită
ţilor de producţie, de atingerea parametrilor pro
iectaţi.

să mă refer în continuare la cîteva 
ale activităţii de comerţ exterior. Du- 

este ştiut, ţara noastră dezvoltă cola- 
;i cooperarea cu ţările socialiste mem- 
Í.A.E.R., cu toate statele socialiste, par- 
iv la diviziunea internaţională socialistă 
; totodată, Ronîânia extinde legăturile 
[’ornice şi tehnico-ştiinţifice cu celelalte 
liferent de orînduirea lor politică, par- 
schimbul de bunuri materiale pe plan 
O expresie a acestei activităţi o con- 

-eşterea an de an a comerţului nostru 
Pe primele 11 luni ale acestui an, vo- 
merţului exterior a depăşit cu 6,3 la şu
ii realizat în perioada corespunzătoare 
trecut, contribuind la satisfacerea unor 

te nevoi ale producţiei şi consumului, 
Eicarea unei însemnate cantităţi de pro

duse româneşti pe pieţele externe. Pentru anul 
viitor se prevede o creştere a comerţului exterior 
cu 11,5 la sută, din care exportul cu 17,1 la 
sută, iar importul cu 6,2 la sută — urmărindu-se 
realizarea unui sold pozitiv de circa 320 milioa
ne lei valută. Aceasta impune o deosebită aten
ţie pentru realizarea şi livrarea ritmică a fon
dului de marfă destinat pieţei externe.

Este necesar să luăm măsuri, încă din anul 
viitor, pentru a crea noi capacităţi de producţie, 
pentru a produce sortimente noi de mărfuri des
tinate exportului.

Consider că principala problemă asupra căreia 
este necesar să se concentreze organele econo
mice — atît Comitetul de Stat al Planificării, 
Ministerul Comerţului Exterior, cît şi celelalte 
organe centrale şi ministere — este eficienţa 
schimburilor noastre externe. Din păcate, preo
cuparea în acest domeniu este necorespunză
toare; din cauza costurilor mari ale produselor 
noastre şi defecţiunilor în valorificarea lor pe 
piaţa externă, economia naţională trebuie să plă
tească destul de scump valuta obţinută din vîn- 
zarea acestor produse. Este necesar, de aceea, 
să se acţioneze tot mai hotărît asupra cheltuie
lilor de producţie şi circulaţie, asupra diferitelor 
adaosuri care încarcă în mod nejustificat costul 
mărfurilor vîndute peste graniţă. Se impune, dn 
acelaşi timp, o preocupare sporită pentru a îm
bunătăţi structura livrărilor pe piaţa externă, 
punîndu-se accentul pe produsele cu grad de 
prelucrare ridicat. Ministerele producătoare, Co
mitetul de Stat al Planificării şi Ministerul Co
merţului Exterior trebuie să 'stabilească subra- 
murile şi produsele cu rentabilitate ridicată şi 
cu perspective certe de plasare la export şi, pe 
această bază, să ia măsuri pentru orientarea co
respunzătoare a producţiei.

Este necesar ca măsurile stabilite privind cu
noaşterea preţurilor pe piaţa mondială, conjunc
tura pieţei şi perspectivele ei să fie rapid aplica
te, atît de organele de comerţ exterior cît şi de 
organele de planificare, care trebuie nu numai 
să facă contabilitate şi să plătească diferenţele 
de preţ, dar şi să analizeze temeinic şi să inter
vină efectiv pentru a asigura o desfăşurare nor
mală a comerţului nostru exterior. Totodată, 
preţurile existente pe piaţa mondială trebuie să 
fie cunoscute de ministerele producătoare, de 
întreprinderi, de centrale, de grupurile indus
triale.

S-a arătat aici — şi într-adevăr aşa este — 
că tovarăşii din acest sector s-au obişnuit să 
spună că problemele comerţului exterior consti
tuie secrete de stat. Or, ce secrete sínt acelea ca
re se referă la un domeniu hotărîtor al dezvol
tării economice a ţării? In toată lumea, aceste 
probleme se dezbat pe larg în viaţa economică. 
Numai cu fraze generale nu putem deveni com
petitivi. Numai analizînd, arătînd şi ce-i bun, şi 
ce-i rău, demonstrînd de ce unele din produsele 
noastre nu sínt competitive, vom putea să pu
nem ordine deplină în acest domeniu de activi
tate. Cred că va trebui să introducem ca o re
gulă ca tovarăşii de la comitetele judeţene de 
partid să cunoască buletinul preţurilor de pe 
piaţa mondială, pentru a putea să analizeze cu 
conducerile întreprinderilor cum se realizează 
desfacerea produselor la export.

In acest sens, Comitetul Executiv a examinat 
o serie de măsuri menite să asigure o mai strîn- 
să legătură între rezultatele economico-financiare 
ale unităţilor productive şi activitatea lor de im
port-export, lichidîndu-se situaţia de astăzi, cînd 
întreprinderile nu sínt interesate să cunoască cît 
se obţine în valută pentru mărfurile pe care le 
produc. In viitor, veniturile întreprinderilor, in
clusiv partea din beneficii ce se repartizează la 
sfîrşitul anului pentru premii şi gratificaţii, vor 
fi legate de încasările ce se realizează atît în ţa
ră, cît şi în străinătate. Ne gîndim, tovarăşi, să 
punem întreprinderile producătoare în situaţia 
de a se ocupa nu numai de producţie, dar şi de * 
a şti pentru ce produc, cum se vinde ceea ce 
fabrică — aşa cum e normal; ele trebuie să ştie 
ceea ce produc pentru străinătate, cui vînd şi cu 
ce preţ desfac produsele. In raport de preţul pe 
care îl vor obţine se vor aprecia şi rezultatele 
economice ale întreprinderii. Pentru a asigura o 
legătură directă între producţie şi activitatea de 
comerţ exterior, chiar de la începutul anului 
următor, adică de la 1 ianuarie, ministerele e- 
conomice, centralele şi combinatele vor răspun
de nemijlocit de modul în care sínt valorificate 
pe piaţa externă produsele lor. In felul acesta, 
ministerele, centralele, întreprinderile vor ac
ţiona în cunoştinţă de cauză, vor înţelege că 
trebuie să-şi asume întreaga răspundere pentru 
buna desfăşurare a activităţii economice. Desi
gur, prin aceasta nu trebuie să se înţeleagă că 
Ministerul Comerţului Exterior va răspunde mai 
puţin de desfăşurarea activităţii de comerţ exte
rior. Dimpotrivă, noi considerăm că răspunderea 
lui va creşte, avînd sarcina să asigure îndruma
rea şi conducerea întregii activităţi de organiza
re a producţiei destinate exportului, prospecta
rea pieţelor, găsirea celor mai corespunzătoare 
căi pentru valorificarea produselor noastre peste 
hotare. Va trebui, de asemenea, întărită preocu
parea Consiliului de Miniştri, a Comitetului de 
Stat al Planificării şi Ministerului Finanţelor, a 
altor organe de sinteză, pentru creşterea com
petitivităţii produselor româneşti pe piaţa ex
ternă, pentru creşterea eficienţei întregii acti
vităţi de comerţ exterior.

In cadrul planului pe 1970, un loc de cea mai 
mare importanţă ocupă dezvoltarea şi perfecţio
narea activităţii de cercetare care, în condiţiile 
actualei revoluţii tehnico-ştiinţifice, exercită o 
tot mai importantă influenţă asupra producţiei 
materiale. In ultimii ani s-au făcut unele progre
se în orientarea cercetării spre nevoile practicii, 
au fost soluţionate o serie de probleme legate 
de valorificarea mai bună a resurselor materiale, 
de perfecţionarea tehnologiilor de fabricaţie şi 
a caracteristicilor tehnice ale unor produse — 
îndeosebi în domeniul chimiei, industriei minie
re şi petroliere, precum şi în alte domenii. To
tuşi sîntem încă departe de a face din ştiinţă 
ceea ce trebuie să fie — o importantă forţă de 
producţie în dezvoltarea societăţii. După cum se 
ştie, avem un însemnat potenţial de cercetare 
—■ un mare număr de cadre, o bază materială 
în continuă modernizare — dar, cu toate acestea, 
rezultatele activităţii de cercetare contribuie în
că prea puţin la progresul general al economiei.

Planul pe 1970 orientează eforturile de cer
cetare spre o serie de probleme de interes ma
jor pentru producţia materială — cum sínt va
lorificarea unor minereuri metalifere şi neme
talifere, elaborarea unor utilaje noi în construc
ţia de maşini, în special maşini-unelte cu co
mandă program, fabricarea unor noi produse 
chimice, perfecţionarea unor licenţe achiziţio
nate. Este necesar ca ministerele, unităţile de 
cercetare, Consiliul Naţional al Cercetării Ştiin
ţifice să ia toate măsurile pentru îndeplinirea 
in bune condiţii a acestor sarcini, pentru apli
carea în producţie a rezultatelor cercetării, să 
asigure o tot mai strînsă conlucrare între cerce
tare şi întreprinderile producătoare.

Am mai subliniat de multe ori necesitatea de 
a scurta durata cercetării, de a urgenta valori
ficarea rezultatelor sale. Uneori chiar prin plan 
se admit perioade foarte lungi, în medie de 4—5 
ani, pentru finalizarea unor cercetări, în timp 
ce în alte ţări probleme similare se rezolvă în 
mai puţin de 1—2 ani. Va trebui ca planurile 
activităţii ştiinţifice să conţină termene concrete, 
cît se poate mai scurte, cu privire la principa
lele faze ale cercetării, îndeosebi cele legate de 
aplicarea rezultatelor în producţie.

Se impune, de asemenea, să se acorde o aten
ţie sporită selectării judicioase a temelor de cer
cetare, corespunzător nevoilor reale ale econo
miei şi posibilităţilor de care dispune tara noas
tră. Consiliul Naţional al Cercetării Ştiinţifice, 
împreună cu comisiile de ramură, va trebui ca 
■— pe baza sarcinilor următorului plan cincinal, 
a orientărilor trasate de Congresul al X-lea pen
tru viitorul deceniu şi examinînd temeinic situa
ţia fiecărei unităţi de cercetare — să stabilească 
direcţiile de perspectivă cele mai corespunzătoa
re pentru dezvoltarea activităţii ştiinţifice în 
ţara noastră.

Sporirea eficienţei activităţii de cercetare de
pinde şi de îmbunătăţirea organizării unităţilor, 
de eliminarea dispersării excesive a forţelor care 
există acum în acest domeniu. Totodată este ne
cesar să se lichideze formele birocratice, exce
sul de muncă administrativă ce răpesc o parte 
însemnată a timpului oamenilor de ştiinţă, tre
cîndu-se la forme adecvate activităţii de cerce
tare, mai simple, menite să permită concentrarea 
exclusivă a cadrelor ştiinţifice asupra cercetării 
propriu-zise.

De la 1 ianuarie, toate institutele de cerce
tare, cu excepţia unora din domeniul ştiinţelor 
sociale, vor funcţiona pe bază de gestiune eco
nomică proprie. Este neîndoielnic că atunci cînd 
fiecare organ economic va plăti pentru cercetă
rile comandate, iar cercetătorii vor şti că veni
turile lor depind de rezultatele obţinute în pro
ducţie prin aplicarea soluţiilor elaborată, se vor 
crea premise mai bune pentru legarea activi
tăţii ştiinţifice de practică. Este necesar ca pînă 
la sfîrşitul anului ministerele de ramură, Con
siliul Naţional al Cercetării Ştiinţifice să asigure 
ca toate unităţile de cercetare să încheie con
tracte cu întreprinderile şi alte organisme econo
mice, să ia măsuri pentru folosirea judicioasă a 
cadrelor şi a bazei materiale în scopul îndeplini
rii obligaţiilor asumate prin contracte.

Creşterea în ritm susţinut a economiei, a gra
dului ei de complexitate, dezvoltarea tuturor 
sectoarelor vieţii sociale impun sarcini deosebite 
în domeniul pregătirii şi formării de noi cadre 
de muncitori, tehnicieni şi specialişti. In anul 
1970 urmează să fie calificaţi în şcoli circa 93 000 
de muncitori, 38 000 de cadre medii de speciali
tate, peste 25 000 de specialişti cu pregătire su
perioară. Aceasta necesită, atît din partea Minis
terului Invăţămîntului cît şi a ministerelor şi în
treprinderilor economice, să se ia toate măsu
rile pentru pregătirea temeinică şi buna folosire 
a noilor cadre care vor intra în activitatea prac
tică.

Trebuie spus că asigurarea cadrelor necesare, 
îndeosebi a cadrelor de muncitori calificaţi, con
tinuă să rămînă una din problemele economice 
cele mai importante pentru anul viitor şi pen
tru anii următori. Ministerele, întreprinderile 
trebuie să ia măsuri serioase pentru a asigura 
într-un timp scurt pregătirea cadrelor prin 
cursuri de scurtă durată, prin pregătirea la locul 
de muncă, pentru a realiza atît folosirea depli
nă a capacităţilor existente, cît şi înzestrarea 
cu personal corespunzător a capacităţilor ce ur
mează a fi puse în funcţiune.

Tovarăşi,
Partidul nostru subordonează toate eforturile 

îndreptate spre dezvoltarea economiei naţionale 
ţelului suprem al societăţii noastre: îmbunătă
ţirea continuă a nivelului de trai al întregului 
popor. Trebuie arătat că hotărîrile Congresului 
al IX-lea cu privire la îmbunătăţirea condiţiilor 
de viaţă ale maselor se realizează în bune con
diţii.

în anul 1969, o dată cu generalizarea noului 
sistem de salarizare, în 16 ramuri ale economiei 
s-au majorat salariile între 8,4 şi 19,1 la sută; 
ca urmare, un număr de 2,7 milioane salariaţi 
au primit venituri suplimentare de 2,5 miliarde 
lei, iar pe un an întreg majorările efectuate re
prezintă circa 5 miliarde lei.

Planul şi bugetul de stat pe anul viitor pre
văd fondurile şi măsurile necesare pentru creş
terea salariilor în industria minieră, construcţiile 
de maşini, industria construcţiilor, transporturi, 
circulaţia mărfurilor, cercetarea ştiinţifică, insti
tuţiile de cultură şi artă, reţeaua sanitară, siste
mul financiar, în administraţie şi celelalte ra
muri ale economiei. Majorările de salarii efec
tuate în anul 1969 şi cele prevăzute pentru a- 
nul 1970 duc la sporirea veniturilor anuale ale 
salariaţilor cu aproximativ 10 miliarde lei.

Se prevede, de asemenea, ca în anul viitor ve
niturile băneşti ale ţărănimii să sporească cu 
circa 1,3 miliarde lei. Potrivit hotărîrilor Con
gresului al X-lea, actuala plenară a Comitetului 
Central a aprobat ca încă în anul 1970 să fie 
majorate pensiile ţăranilor cooperatori; prin a- 
ceste majorări, ţăranii cooperatori pensionaţi vor 
primi în anul 1970 în plus aproape 390 milioane 
lei. Avem convingerea că această măsură va con
stitui un factor mobilizator în activitatea ţără
nimii cooperatiste.

Partidul şi statul acordă o deosebită atenţie 
îmbunătăţirii aprovizionării populaţiei cu măr
furi de consum pe măsura posibilităţilor pe care 
le oferă economia noastră la ora actuală. Planul 
pe 1970 prevede o creştere cu peste 8 la sută 
a desfacerilor de mărfuri prin comerţul socia
list. însemnate sporuri se vor realiza la produ
sele alimentare de bază — came şi preparate 
din carne, conserve, produse lactate, ouă, legu
me şi fructe. Vor creşte, de asemenea, în mod 
substanţial desfacerile de mărfuri nealimentare; 
se va pune un accent mai mare pe dezvoltarea 
şi diversificarea prestărilor de servicii pentru 
populaţie. Desigur, sîntem conştienţi că unele 
nevoi ale populaţiei nu sínt satisfăcute în mod 
optim, dar fără îndoială că, pe măsura realiză
rii sarcinilor pe care ni le propunem, a dezvol
tării economiei, se vor crea condiţii pentru îm
bunătăţirea continuă a deservirii celor ce mun
cesc.

In bugetul pe anul 1970 sínt prevăzute creşteri 
însemnate şi la cheltuielile pentru asigurări so
ciale, învăţămînt, ocrotirea sănătăţii şi alte ac
ţiuni social-culturale de care beneficiază gratuit 
populaţia; totalul cheltuielilor social-culturale se 
va ridica la 36,9 miliarde lei, depăşindu-se cu 
.2,5 miliarde lei nivelul din 1969.

In domeniul învăţămîntului, planul pe 1970 
prevede darea în folosinţă a peste 3 000 săli de 
clasă — cu 1 270 săli mai mult decit s-a prevă
zut în cincinal — asigurîndu-se spaţiul necesar 
pentru generalizarea învăţămîntului de 10 ani 
şi cuprinderea în şcoli a copiilor în vîrstă de 
6 ani; statul va cheltui în 1970 pentru un elev

din şcoala de cultură generală circa 1 330 lei, 
pentru cel din liceele de specialitate — 3 600 
lei, iar pentru un student — 13 200 lei.

Pentru dezvoltarea reţelei de ocrotire a sănă
tăţii vor fi date în exploatare, în anul viitor, 
circa 3 950 noi paturi în spitale. Va continua 
în ritm susţinut programul construcţiei de lo
cuinţe. Pentru anul următor se prevede să se 
construiască din fondurile centralizate ale statu
lui şi din fondurile populaţiei, cu sprijinul sta
tului, 94 730 apartamente.

Organele de partid şi consiliile populare, mi
nisterele economice, unităţile cooperaţiei trebuie 
să acorde în continuare o deosebită atenţie va
lorificării unor resurse suplimentare în vederea 
îmbunătăţirii aprovizionării pieţei, adaptării mai 
operative a producţiei la cererea de consum, ri
dicării activităţii comerciale la un nivel calita
tiv superior — pentru a satisface tot mai deplin 
nevoile oamenilor muncii de la oraşe şi sate. De 
asemenea, marile fonduri alocate de stat pen
tru nevoile social-culturale ale cetăţenilor tre
buie folosite cu maximum de eficienţă pentru 
a contribui efectiv la îmbunătăţirea continuă a 
condiţiilor de trai ale tuturor celor ce muncesc 
de la oraşe şi sate.

Tovarăşi,
In continuare vreau să mă refer la cîteva pro

bleme legate de perfecţionarea organizării şi con
ducerii economiei. Conferinţa Naţională a P.C.R. 
a adoptat un ansamblu de măsuri pentru îmbu
nătăţirea structurii organizatorice a economiei, 
perfecţionarea planificării, a sistemului financiar 
şi de credit, a aprovizionării tehnico-materiale 
şi a altor laturi ale activităţii economice. Tre
buie spus că în aplicarea acestor măsuri orga
nele de stat au dat dovadă de lipsă de operati
vitate, întîrziindu-se din această cauză experi
mentarea şi finalizarea lor în practică.

în ultima perioadă s-a trecut mai ferm la în
făptuirea măsurilor de perfecţionare a organi
zării şi conducerii economiei naţionale. Astfel, 
s-au constituit centralele, combinatele şi grupu
rile de întreprinderi — unităţi puternice din 
punct de vedere economic, capabile să valorifice 
mai larg avantajele cooperării şi specializării în 
producţie. De asemenea, au fost reorganizate mi
nisterele şi organele centrale de sinteză, urmă
rindu-se legarea lor mai strînsă de activitatea 
concretă a unităţilor economice.

Acum este necesar să se acţioneze operativ 
pentru ca centralele să preia în mod efectiv 
conducerea activităţii tuturor unităţilor subordo
nate. Se impune, de asemenea, ca ministerele şi 
organele de sinteză să dea un sprijin susţinut 
şi eficace noilor organisme create, să le ajute 
să-şi organizeze şi să-şi desfăşoare munca în con
diţii cît mai bune, să-şi îndeplinească de la în
ceput atribuţiile cu care au fost investite. Este 
necesar ca în cel mai scurt timp ministerele de 
ramură, împreună cu Ministerul Finanţelor, Mi
nisterul Muncii şi Consiliul Economic, să ia mă
suri pentru a asigura toate cadrele de condu
cere necesare bunei desfăşurări a activităţii noi
lor organisme economice.

Trebuie spus, tovarăşi, că încă nu toate minis
terele acordă sprijinul necesar noilor organisme 
economice, că nu în toate sectoarele de activi
tate putem spune că acestea au început să func
ţioneze aşa cum este de dorit. Rog atît minis
terele cît şi comitetele judeţene de partid să 
acorde o atenţie deosebită sprijinirii noilor or
ganisme economice, astfel ca acestea să-şi poată 
exercita în bune condiţii atribuţiile, să-şi poată 
îndeplini rolul important ce le revine în viaţa 
economică.

în urma reorganizării ministerelor, aparatul 
administrativ s-a redus cu 39 la sută, realizîndu- 
se o economie de peste 8 500 posturi. Trebuie 
arătat însă că, din personalul disponibil, la uni
tăţile direct productive, şi mai cu seamă în ju
deţe, s-a repartizat un număr scăzut. In provin
cie s-a repartizat numai 16 la sută din perso
nalul disponibil; într-o serie de judeţe, care re
simt în mod deosebit lipsa de specialişti, dintre 
cei eliberaţi din ministere au ajuns extrem de 
puţini. Aceasta este o situaţie necorespunzătoa
re. Noi nu reducem personalul ocupat în munci 
administrative pentru ca, pe căi ocolite, să ajun
gă tot în astfel de munci, ci pentru a acoperi 
mai bine nevoile de cadre specializate ale pro
ducţiei, pentru a asigura ca cea mai mare parte 
a forţei de muncă să lucreze nemijlocit acolo 
unde se creează valorile materiale.

In această ordine de idei, trebuie de asemenea 
combătute tendinţele ce s-au manifestat în unele 
ministere, de a constitui aparatul centralelor, 
combinatelor şi grupurilor industriale prin pre
luarea unui număr mare de specialişti din între
prinderi — ceea ce poate avea efecte negative 
asupra activităţii unităţilor direct productive.

In procesul constituirii noilor organisme eco
nomice s-au luat măsuri de natură să ducă la 
concentrarea şi specializarea producţiei. Este vor
ba doar de un început, dar care se dovedeşte 
bun şi trebuie .continuat; în felul acesta poate 
fi realizată în condiţii mai bune şi mai economic 
activitatea de proiectare, întreţinere, aprovizio
nare şi desfacere, activitatea financiară şi de 
planificare. Este neraţional de a perpetua stă
rile de lucruri de astăzi, cînd fiecare întreprin
dere tinde să producă de toate. Atît ministerele, 
centralele şi grupurile industriale, cît şi orga
nele de partid trebuie să acţioneze hotărît în 
această direcţie, să treacă în mod ferm la adîn- 
cirea specializării şi cooperării, la asigurarea con
diţiilor pentru realizarea producţiei de serie ma
re, cu eficienţă superioară.

In condiţiile organizării centralelor, grupurilor 
industriale şi combinatelor, în mod firesc între
prinderile sínt degrevate de unele activităţi. Este 
necesar însă şi pe viitor ca întreprinderile să 
dispună de independenţa tehnico-economică ne
cesară pentru a-şi putea desfăşura în mod nor
mal activitatea. Consider, de aceea, că înfiinţa
rea noilor organisme economice nu numai că nu 
trebuie să ducă la diminuarea rolului comitete
lor, de direcţie din întreprinderi, ci, dimpotrivă, 
să asigure ca, în limita atribuţiilor ce le revin, 
acestea să exercite conducerea efectivă a pro
ducţiei, să contribuie activ la folosirea mai bună 
a capacităţilor şi a forţei de muncă, la sporirea 
rentabilităţii, la punerea largă în valoare a re
zervelor existente în producţie. Este necesar ca, 
în stilul de muncă al organismelor economice 
create să se încetăţenească de la bun început 
metoda şi principiul de a consulta în mod ne
mijlocit conducerile întreprinderilor în toate pro
blemele activităţii lor, în elaborarea şi adoptarea 
tuturor măsurilor şi hotărîrilor.

Perfecţionarea generală a structurii organiza
torice a economiei trebuie să fie urmată şi de 
îmbunătăţirea corespunzătoare a legislaţiei eco
nomice, care să asigure cadrul juridic? adecvat 
desfăşurării în bune condiţii a activităţii tutu
ror verigilor.

In actuala sesiune a Marii Adunări Naţionale 
urmează să fie supuse dezbaterii şi aprobării un 
ansamblu de legi de importanţă deosebită pen
tru îmbunătăţirea activităţii economice şi socia
le — printre care legea de organizare şi func

ţionare a Consiliului de Miniştri, legea contrac- 
telor economice, legea organizării, planificării şi1 
execuţiei investiţiilor, legea organizării activi
tăţii de cercetare ştiinţifică. Trebuie să fim însă 
conştienţi că actele normative nu pot rezolva 
de la sine problemele şi că este nevoie de o 
preocupare susţinută, la toate nivelele, pentru 
perfecţionarea continuă a activităţii noastre eco
nomice. Să luăm, de pildă, planificarea; oricît 
de bună ar fi o lege a planificării, ea nu poate 
oferi decît coordonatele generale ale acestei ac
tivităţi, principalul constituindu-1 temeinica fun
damentare ştiinţifică, profund realistă a planu
rilor — atît ale întreprinderilor şi centralelor, 
cît şi ale ministerelor şi economiei naţionale în 
ansamblu. De multe ori, indicatorii de plan nu 
sínt însă stabiliţi în urma unui studiu temeinic al 
stărilor de fapt, al posibilităţilor reale ale uni
tăţilor, ci pe baza unor considerente generale, a 
însumării propunerilor făcute de întreprinderi 
şi ministere. Şi mai negativ este faptul că, une
ori, în cursul elaborării planurilor — atît la uni
tăţi şi ministere, dar şi în cadrul Comitetului 
de Stat al Planificării — nu se urmăreşte cu 
toată stăruinţa punerea deplină în valoare a re
zervelor existente. Munca de planificare nu este 
orientată totdeauna spre asigurarea unor indi
catori de eficienţă, pe măsura eforturilor ce se 
fac pentru înzestrarea tehnică a unităţilor eco
nomice; sínt şi cazuri cînd, chiar prin plan, se 
admit norme de consumuri materiale exagerate, 
nivele scăzute ale productivităţii muncii, o slabă 
utilizare a capacităţilor de producţie, valorifi
carea necorespunzătoare a mărfurilor la export. 
Asemenea practici trebuie curmate Cu hotărîre, 
deoarece ele transformă planificarea, dintr-un 
important instrument al conducerii raţionale a 
economiei, într-un mijloc de justificare şi tole
rare a lipsurilor. In munca de planificare nu se 
foloseşte încă metoda variantelor, atît în faza 
de elaborare a propunerilor — pentru a putea 
alege din mai multe soluţii pe cea mai avanta
joasă — cît şi în cursul îndeplinirii planului, 
pentru a asigura adaptarea operativă a econo
miei la schimbări neprevăzute survenite. Este 
ştiut, de exemplu, că în agricultură realizările 
pot să difere foarte mult de ceea ce se stabileşte 
iniţial, şi, cu toate acestea, nu se pregătesc din 
timp programe dg acţiune pentru a face faţă 
unor ipoteze şi situaţii variate.

Şi în domeniul aprovizionării tehnico-mate
riale, problema se pune într-un mod asemănător. 
Un act normativ în această privinţă va fi neîn
doielnic util şi necesar, dar acesta nu va solu
ţiona de la sine dificultăţile existente în apro
vizionarea tehnico-materială. Hotărîtoare sínt şi 
aici eforturile pentru nominalizarea din timp 
a producţiei planificate, încheierea de contracte 
şi respectarea lor riguroasă, reducerea consumu
rilor specifice — de care am vorbit mai înainte 
— într-un cuvînt, măsurile tehnice şi organi
zatorice de perfecţionare a conţinutului acestei 
activităţi.

De asemenea, în ce priveşte investiţiile, noile 
organisme economice trebuie să-şi asume sarcini 
tot mai importante în acest domeniu. In cadrul 
discutării planului s-a stabilit ca centralele şi 
unele întreprinderi să preia executarea în regie 
proprie a unor investiţii mici de dezvoltare. Mi
nisterele trebuie să analizeze lista tuturor inves
tiţiilor şi să stabilească ce vor realiza unităţile 
economice. In viitor, chiar şi construirea unor 
obiective noi va trebui să cadă In sarcina cen
tralelor, combinatelor şi grupurilor industriale.

Va trebui urgentată precizarea măsurilor pri
vind îmbunătăţirea sistemului de finanţare şi 
creditare, aceste reglementări fiind absolut ne
cesare pentru bunul mers al activităţii noilor 
organisme economice. Este necesar să se întă
rească rolul creditului şi al controlului financiar, 
să se sporească răspunderea economică a între
prinderii pentru modul cum se utilizează fon
durile băneşti şi materiale, să se reflecte mai 
corespunzător efortul propriu al întreprinderilor 
în rentabilitatea acestora.

Mergînd pe linia extinderii atribuţiilor cen
tralelor, grupurilor industriale şi combinatelor, 
acordîndu-le drepturi largi în executarea unor 
construcţii, investiţii, în realizarea comerţului 
exterior, în asigurarea aprovizionării şi desfacerii 
în interior, este necesar să avem în vedere că 
totul trebuie să se desfăşoare conform planului 
central, să răspundă intereselor generale ale e- 
conomiei, ale societăţii; toate unităţile trebuie 
să acţioneze ca elemente componente ale unui 
angrenaj unitar, pe baza unui program general 
în vederea progresului armonios şi rapid al în
tregii economii naţionale.

îmbunătăţirea activităţii de conducere a eco
nomiei ne cere să luptăm cu toată fermitatea 
împotriva birocratismului. Subliniez acest lucru, 
deoarece, deşi s-au luat măsuri pentru reduce
rea substanţială a aparatului ministerelor şi or
ganelor centrale, acestea nu se preocupă sufi
cient de schimbarea corespunzătoare a stilului 
de muncă, manifestă încă tendinţa de a rezolva 
problemele în virtutea vechilor concepţii şi me
tode, fără un contact strîns şi nemijlocit cu uni
tăţile economice. Conducerea centralizată, exis
tenţa unui plan central nu înseamnă ca fiecărei 
lucru să se facă numai după ce a trecut prin 
zeci de aprobări. O asemenea practică trebuie 
înlăturată cu hotărîre. Să nu sufocăm activita
tea vie a unităţilor economice, spiritul de ini
ţiativă, în noianuri de avize, de hîrtii; factorii 
de răspundere din ministere şi organele cen
trale nu trebuie să-şi bazeze munca pe referate, 
ci să meargă jos — în întreprinderi, combinate, 
centrale — pentru a cunoaşte nemijlocit reali
tatea ̂ şi a soluţiona concret problemele ridicatei 
de viaţă, pentru a acorda unităţilor un sprijin 
real şi competent.

Trebuie, de asemenea, schimbată în mod ra
dical optica asupra răspunderii în muncă. Există 
obiceiul amînării la nesfîrşit a rezolvării unor1, 
probleme mai complexe; unele organe şi cadra 
evită să-şi asume răspunderea pentru diferite 
acţiuni ce intră în competenţa lor, se limitează 
să facă constatări, rapoarte, să întocmească stu
dii şi analize. Nu în felul acesta trebuie conce
pută activitatea de conducere! Nu de documen
te justificative şi acoperiri administrative avem' 
nevoie, ci de o muncă vie, creatoare, plină dej 
răspundere, pentru soluţionarea operativă şi te
meinică a problemelor. A tărăgăna hotărîrile, 
deciziile, punerea lor în aplicare, a te limita doar; 
la „sesizări“ şi studii — acesta este un mod da 
a lucra birocratic, lipsit de răspundere. Proble
mele economice sínt de aşa natură, încît nu per
mit amînare; tergiversarea soluţionării lor poate 
avea implicaţii negative serioase în activitatea 
noastră, poate costa mult societatea. Este nece
sar ca, în afara măsurilor organizatorice pe ca
re le-am luat pînă acum şi care sínt fără în
doială bune, să schimbăm mentalitatea unor ca
dre cu munci administrative. Să introducem mai 
multă răspundere şi iniţiativă în muncă; să dăm 
mai multă libertate de acţiune fiecărui tovarăş 
pus intr-o muncă, dar să asigurăm şi creşterea 
spiritului de răspundere al acestuia pentru ac
tivitatea pe care o desfăşoară. Este timpul să

(Continuare în pag. a IV-a)
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se înţeleagă că nu se mai pot soluţiona proble
mele cu zeci de avizări. Am pus un ministru, i-am 
aprobat un plan, i-am dat o răspundere — el 
trebuie să acţioneze, iar dacă nu-şi îndeplineşte 
obligaţiile, să suporte consecinţele. Am pus un 
preşedinte de consiliu popular, să-i dăm şi răs
punderi corespunzătoare, dreptul de a acţiona 
şi să nu-1 obligăm să vină mereu la Bucureşti 
pentru a cere Comitetului pentru Administra
ţia Locală aprobări; să-i dăm independenţă in 
rezolvarea problemelor — fireşte cu respectarea 
legilor ţării, ale căror rigori le va suferi dacă 
le încalcă. Am creat centrale, combinate — tre
buie să le dăm posibilitatea de a avea iniţiativă, 
libertate de acţiune.

Discutăm de mult problema contractelor; am 
primit un proiect de lege care de fapt prevede 
să nu se schimbe nimic, ca totul să se plani
fice de sus, iar întreprinderea numai să semne
ze contractul, fie că e sau nu de acord cu el, pe 
baza repartiţiei din plan. Ce fel de contract eco
nomic este acesta? Unii prim-secretari de co
mitete judeţene de partid sau miniştri au ară
tat că nu au repartiţie pentru acoperirea pro
ducţiei — dar nu unităţile şi ministerele tre
buie să se ocupe de aprovizionarea şi desface
rea producţiei? Acestea trebuie să încheie con
tractele cu 6 luni sau chiar cu un an înainte 
de începerea planului. Planul trebuie să se ba
zeze pe contracte corespunzătoare capacităţilor 
— şi atunci el va fi real. Nu trebuie să se aş
tepte întîi repartiţia şi pe urmă să se încheie 
contractul. Contractul trebuie să fie un instru
ment economic, să stabilească relaţii economice 
între întreprinderile producătoare şi consuma
toare. Este necesar ca el să prevadă obligaţii şi 
de o parte şi de alta, inclusiv obligaţii econo
mice şi juridice, aşa cum prevede orice contract. 
Numai aşa se va asigura ca întreprinderile să 
nu aştepte din Bucureşti să li se stabilească ce 
să producă. Desigur, sínt unele produse care tre
buie planificate, dar chiar pentru acestea în
treprinderile trebuie să încheie contractul; uzi
nele trebuie să discute cu beneficiarii din ţară 
şi din străinătate. Planul central, planificarea 
economiei nu înseamnă impunerea unor produse 
indiferent de cerere, ci înseamnă ca întreprin
derile să producă ceea ce are nevoie economia, 
ceea ce se solicită în interior şi pe piaţa exter
nă. In acest sens va trebui să se elaboreze legea 
contractelor, care să acţioneze încă din anul vii
tor. Vrem ca atunci cînd ne vom întîlni cu pla
nul pentru 1971, întreprinderile să nu mai poa
tă spune că n-au repartiţie, ci să ne spună că 
au încheiat contractele şi au rezolvat proble
mele. în spiritul acesta trebuie să găsim căi de 
a înfăptui ceea ce au stabilit Conferinţa Naţio
nală şi Congresul al X-lea, şi anume aşezarea 
activităţii noastre pe baze economice, pe relaţii 
economice, îmbinînd conducerea centrală, planul 
central, cu iniţiativa, cu libertatea de acţiune 
a producătorilor din toate domeniile de activi
tate. Aşa vom obţine succese şi vom marca noi 
paşi pe calea construcţiei societăţii socialiste.

Noi 'am pus cu tărie în evidenţă în cadrul ple
narei lipsurile din activitatea noastră, nu pentru 
că lucrurile ar merge în general prost — întru- 
cît este ştiut că, pe ansamblu, economia se dez
voltă impetuos, avînd un ritm de creştere de 
10,7 la sută, că venitul naţional sporeşte şi el 
într-un ritm înalt. Dar n-am proceda bine dacă 
n-am dezvălui şi lipsurile care mai există, ca să 
putem pune astfel şi mai multă ordine în acti
vitatea noastră, să mergem şi mai rapid înainte, 
să înlăturăm neajunsurile. Ne preocupăm cu toa
tă răspunderea să găsim soluţii pentru a asi
gura perfecţionarea continuă a activităţii în toa
te domeniile, accelerarea progresului neîntrerupt 
al societăţii noastre socialiste. Nu trebuie să ne 
fie teamă să dezvăluim lipsurile, ci, dimpotrivă, 
trebuie să vedem că ele sínt inerente muncii oa
menilor — dar nota dominantă a activităţii lor 
o reprezintă realizările, succesele. Trebuie să 
luptăm pentru a înlătura ce e rău în munca 
noastră, să ne îmbunătăţim necontenit activita
tea, iar atunci cînd scriitorii sau istoricii vor 
scrie despre planul cincinal 1966—1970 vor ve
dea, desigur, nu numai lipsurile — pe care noi 
le arătăm deschis — ci ceea ce este esenţial, 
ceea ce caracterizează în mod pregnant societa
tea noastră, progresul ei susţinut, mersul înainte 
şi creşterea bunăstării întregului nostru popor.

Tovarăşi,
înfăptuirea obiectivelor stabilite pentru anul 

1970, asigurarea perfecţionării activităţii de pro
ducţie în toate ramurile pun sarcini de mare 
răspundere în faţa organelor şi organizaţiilor de 
partid, impun creşterea rolului lor în conduce
rea şi organizarea vieţii economice, în mobili
zarea largă a oamenilor muncii la îndeplinirea 
sarcinilor de plan. Problemele economice la care 
m-am referit trebuie să constituie principalul 
conţinut al activităţii tuturor organelor şi orga
nizaţiilor de partid din industrie, agricultură, 
transporturi etc., a tuturor comuniştilor. Mun
ca politică şi organizatorică a organelor de par
tid din întreprinderi şi a comitetelor de partid 
comunale, orăşeneşti, municipale şi judeţenese 
măsoară în cele din urmă în rezultatele obţinute 
în îndeplinirea planului de producţie, a planului 
la export, a planului de investiţii şi a celorlalte 
sarcini economice. Este necesar ca organele şi 
organizaţiile de partid să concentreze atenţia co
lectivelor de muncă, a cadrelor din economie 
spre utilizarea raţională a fondurilor materiale 
şi băneşti, organizarea ştiinţifică a producţiei 
creşterea calitativă a activităţii economice, spo
rirea eficienţei sale.

Sarcini deosebite revin organizaţiilor de par
tid de la sate, care trebuie să militeze neobosit 
pentru dezvoltarea şi consolidarea economică a 
unităţilor agricole socialiste, pentru întărirea spi
ritului de disciplină şi ordine în toate întreprin
derile de stat şi cooperativele de producţie, să 
asigure prin întreaga lor activitate participarea 
largă a ţărănimii, a tuturor lucrătorilor din agri
cultură la înfăptuirea măsurilor pe care parti
dul şi statul nostru le iau pentru dezvoltarea 
susţinută a acestei ramuri de bază a economiei 
noastre naţionale.

Fiecare organizaţie de partid şi fiecare comu
nist trebuie să poarte răspunderea pentru modul 
cum se desfăşoară activitatea în cadrul unităţii 
în care lucrează, să se preocupe permanent de 
îmbunătăţirea muncii proprii şi sporirea contri
buţiei sale la rezolvarea problemelor pe care le 
ridică îndeplinirea prevederilor de plan în toate 
domeniile.

O îndatorire importantă a organelor şi orga
nizaţiilor de partid este de a sprijini şi stimula 
eforturile pentru ridicarea competenţei cadrelor 
din economie, a pregătirii profesionale şi politice 
a muncitorilor, tehnicienilor, inginerilor, a tu
turor oamenilor muncii — aceasta fiind o con
diţie primordială a soluţionării corespunzătoare 
a problemelor tot mai complexe pe care le ri
dică dezvoltarea economiei noastre în etapa ac
tuală.

Unii tovarăşi s-au referit la necesitatea pregă
tirii conducerilor combinatelor, "întreprinderilor

şi chiar a lucrătorilor din ministere pentru noile 
sarcini ce le vor reveni. In general cred că ar 
trebui să ne gîndim la un program de pregătire 
temeinică a conducerilor centralelor şi noilor u- 
nitâţi economice; să organizăm cursuri pentru 
a le ajuta să cunoască şi să înţeleagă cum să 
desfăşoare activitatea; la fel să procedăm şi cu 
conducerile de întreprinderi, de cooperative. Tre
buie să acordăm mai multă atenţie cunoaşterii, 
de către cadrele noastre, a problemelor econo
mice. Acesta este un lucra esenţial pentru buna 
desfăşurare a activităţii, pentru ridicarea nive
lului eficienţei economice. Nu vreau să jignesc 
pe nimeni, dar chiar miniştrii, cadrele centrale, 
noi toţi — este necesar să ne aşezăm să studiem, 
să facem schimb de păreri şi să ne clarificăm 
asupra unor probleme esenţiale ale dezvoltării 
sociale şi economice; altfel vom lucra fără pers
pectivă, vom rezolva problemele cu mare greu
tate. Trebuie ca începînd de sus şi pînă jos să 
organizăm un program de discutare şi studiere a 
problemelor noi pe care le ridică conducerea 
activităţii economice şi sociale.

Dacă problema perfecţionării capacităţii de
conducere se pune pentru un director de între
prindere, apoi cu atît mai mult se pune pentru 
cadrele investite cu răspunderi superioare. Să 
nu considerăm că numai pentru faptul că sin
tern comunişti, mai vechi sau mai noi, sîntem 
capabili să soluţionăm orice probleme. Dacă nu 
învăţăm, nu vom fi în stare să ne îndeplinim 
sarcinile. Cel care vrea să conducă o activitate 
în viaţa socială, să contribuie la conducerea so
cietăţii noastre socialiste, trebuie să-şi perfecţi
oneze continuu cunoştinţele, să studieze cu rîv- 
nă! Şi activitatea de conducere este o ştiinţă —> 
poate mai importantă decît alte domenii ale şti
inţei — deoarece pînă la urmă are repercusi
uni largi asupra întregii societăţi. Un cercetă
tor dacă a greşit o experienţă, poate începe alta. 
In viaţa socială, în conducerea politică, orice ex
perienţă se răsfrînge asupra vieţii întregului po
por — şi de aceea în acest domeniu nu se pot 
admite improvizaţii, trebuie o pregătire temei
nică.

Eu pun această problemă în faţa Comitetului 
Central, a principalelor noastre cadre de con
ducere, pentru a înţelege câ este necesar să de
punem eforturi pentru ridicarea continuă a cu
noştinţelor noastre, să învăţăm permanent, aceas
ta fiind una din sarcinile de bază ale tuturor co
muniştilor, a tuturor cadrelor de partid şi de 
stat, de care depinde perfecţionarea conducerii 
societăţii noastre.

In vederea îmbunătăţirii în continuare a acti
vităţii de partid, pe baza hotăririlor Congresului 
al X-lea al P.C.R., plenara noastră a examinat 
măsurile propuse de Comitetul Executiv cu pri
vire la organizarea şi funcţionarea comisiilor pe 
probleme la Comitetul Centrai şi la organele lo
cale de partid. Considerăm că adoptarea şi trans
punerea în viaţă a acestor măsuri vor duce la 
întărirea principiului muncii colective şi a răs
punderii personale a membrilor organelor alese 
ale partidului, vor asigura o participare mai ac
tivă a acestora la dezbaterea şi soluţionarea 
problemelor care se ridică în diferite sectoare de 
activitate, vor spori capacitatea întregului nostru 
partid de a organiza şi conduce, cu rezultate tot 
mai bune, opera complexă a edificării orânduirii 
socialiste în patria noastră.

Un rol deosebit de important in această pri
vinţă îl va avea şi aplicarea măsurilor — dez
bătute în cadrul plenarei — cu privire la îmbu
nătăţirea consultării şi informării activului de 
partid, a comuniştilor şi celorlalţi oameni ai 
muncii asupra activităţii organelor de partid şi 
de stat, precum şi asupra problemelor politicii 
interne şi internaţionale a partidului şi statului 
nostru.

Aceste măsuri vor asigura cunoaşterea mai te
meinică de către comunişti, de către toţi oame
nii muncii a hotăririlor de partid şi de stat, mo
bilizarea lor mai intensă la îndeplinirea acestor 
hotăriri, sporirea spiritului lor de iniţiativă, vor 
întări forţa şi capacitatea de acţiune a partidului 
nostru, legăturile sale cu masele largi, vor con
tribui la adîncirea democraţiei socialiste, la în
deplinirea în şi mai bune condiţii a rolului Par
tidului Comunist Român de forţă conducătoare 
a societăţii noastre socialiste.

Tovarăşi,

După cum ştiţi, recent a avut loc la Moscova 
întîlnirea conducătorilor de partid şi de stat din 
ţările socialiste la care a participat şi o delegaţie 
a ţării noastre. Noi considerăm deosebit de util 
schimbul de păreri, de considerente şi idei care 
a avut loc cu acest prilej între reprezentanţii ţă
rilor socialiste asupra evoluţiei din ultimul timp 
a situaţiei internaţionale, asupra problemelor 
securităţii europene, inclusiv asupra schimbărilor 
petrecute în politica R.F.G., ca urmare a insta
urării noului guvern.

Aşa cum s-a arătat şi în plenară, desfăşura
rea evenimentelor internaţionale confirmă juste
ţea liniei politice generale şi a activităţii inter
naţionale a partidului şi statului nostru, îndrep
tate spre întărirea forţelor socialismului şi păcii, 
a frontului antiimperialist, spre destindere, secu
ritate şi colaborare între popoare. In pofida poli
ticii reacţionare a cercurilor imperialiste, care se 
străduiesc să frîneze procesele progresiste ale lu
mii contemporane, se confirmă neîncetat că prin
cipala caracteristică a vieţii internaţionale actu
ale este dată de voinţa fermă a popoarelor de 
a bara calea războiului, de a instaura o pace 
trainică pe pămînt, de afirmarea unor poziţii re
aliste în cercuri tot mai largi ale opiniei publice 
mondiale.

In aprecierea situaţiei internaţionale noi por
nim de la constatarea că în ultima vreme se ac
centuează tendinţele spre colaborare între statele 

. cu orînduiri sociale diferite în scopul întăririi 
securităţii şi păcii. Cercuri tot mai largi din Eu
ropa se pronunţă pentru înfăptuirea securităţii 
pe continentul nostru. Contactele avute de gu
vernul ţării noastre cu mai toate guvernele sta
telor europene ne-au dus la concluzia că sínt 
create condiţii pentru a se pune astăzi problema 
organizării unei conferinţe consacrate securităţii 
europene.

Schimbările înnoitoare care au loc pe conti
nentul nostru se reflectă şi în viaţa politică din 
Republica Federală a Germaniei. Recentele a~ 
legeri din Republica Federală a Germaniei sínt 
o dovadă grăitoare a tendinţelor realiste ce se 
manifestă in opinia publică din această ţară. 
Constituirea guvernului Brandt-Scheel şi progra
mul de politică externă şi internă enunţat de 
acesta sínt o expresie a acestor schimbări.

începerea convorbirilor dintre Uniunea Sovie
tică şi Republica Federală a Germaniei în legă
tură cu un acord privind renunţarea la folosirea 
forţei are o importanţă deosebită pentru securi
tatea şi pacea pe continentul nostru şi în întrea
ga lume. De asemenea apreciem pozitiv perspec
tiva organizării convorbirilor polono— vest-ger

mane în legătură ca problemele ce Interesează 
cele două state.

După cum este cunoscut, România s-a pronun
ţat şi se pronunţă consecvent pentru normaliza
rea relaţiilor dintre ţările socialiste şi Republica 
Federală a Germaniei. In acest spirit, România 
întreţine relaţii cu Republica Federală a Germa
niei şi se pronunţă pentru dezvoltarea colaboră
rii economice, ştiinţifice, tehnice şi culturale cu 
această ţară, considerînd că aceasta este atît în 
interesul ambelor popoare, cit şi al tuturor sta
telor de pe continent.

Doresc, totodată, să menţionez în cadrul ple
narei, în spiritul politicii generale a partidului 
nostru, că România consideră necesar să se rea
lizeze recunoaşterea de către toate statele a Re
publicii Democrate Germane şi să se ajungă la 
relaţii pe baza dreptului internaţional între Re
publica Democrată Germană şi Republica Fede
rală a Germaniei.

Desigur, tovarăşi, noi nu uităm nici un mo
ment că în Republica Federală a Germaniei mai 
acţionează forţe revanşarde, neonaziste, dar toc
mai acest fapt impune să ducem o politică care 
să împiedice dezvoltarea reacţiunii, să contribuie 
la ascensiunea forţelor realiste, democratice.

în vederea înfăptuirii securităţii şi păcii noi 
milităm pentru lărgirea şi dezvoltarea relaţiilor 
dintre toate statele continentului nostru pe baza 
principiilor egalităţii în drepturi, neamestecului 
în treburile interne, respectului suveranităţii şi 
independenţei naţionale, integrităţii teritoriale şi 
intangibilităţii frontierelor existente. Numai pe 
baza acestor principii se poate înfăptui securita
tea europeană. Realizarea securităţii europene 
impune tuturor ţărilor, mari şi mici, fără deose
bire de orînduirea socială, iniţiativă, realism, re
ceptivitate în explorarea tuturor posibilităţilor 
pentru reglementarea paşnică a problemelor în 
suspensie, pentru aşezarea pe baze noi, sănătoase 
a raporturilor interstatale.

Participanţii la întîlnire aa examinat, de ase
menea, situaţia din Vietnam, unde continuă răz
boiul provocat de S.U.A. — război ce reprezintă 
o serioasă barieră în calea destinderii, a norma
lizării situaţiei internaţionale. Solidar cu lupta 
dreaptă a poporului vietnamez, poporul român 
îşi alătură glasul tuturor celor care cer încetarea 
agresiunii din Vietnam, respectarea independen
ţei şi suveranităţii poporului vietnamez. Pentru 
a se ajunge la soluţionarea paşnică a conflictu
lui din Vietnam, considerăm că este necesar ca 
S.U.A. să-şi retragă toate trupele, să se asigure 
formarea unui guvern de coaliţie care să per
m ită- dezvoltarea democratică independentă a 
Vietnamului de sud.

Laolaltă cu celelalte popoare ale lumii, popo
rul român îşi exprimă profunda îngrijorare în 
legătură’ eu perpetuarea atmosferei de încordare 
din Orientul Apropiat, cai'e afectează în mod ne
gativ situaţia internaţională şi menţine un se
rios focar de primejdie, de război. Noi conside
răm ca o necesitate imperioasă să se facă totul 
pentru .stingerea, acestui conflict, acţionîndu-se 
pentru înfăptuirea rezoluţiei Consiliului de Secu
ritate din 1967; este necesară retragerea trupelor 
israeliene din teritoriile arabe ocupate, respecta
rea dreptului la existenţă independentă şi inte
gritate teritorială a fiecărui stat, rezolvarea pro
blemei populaţiei palestiniene, ceea ce ar cores
punde atît intereselor popoarelor din această re
giune cit şi cauzei generale a păcii şi securităţii 
internaţionale.

Lucrările întîlnirii de la Moscova au repre
zentat o manifestare importantă a colaborării .şi 
prieteniei dintre ţările socialiste, o contribuţie 
preţioasă la cauza unităţii lor. Ţările participan
te şi-au afirmat dorinţa de a dezvolta schimbul 
de păreri şi consultările în problemele majore 
ale vieţii internaţionale, in lupta pentru salvgar
darea păcii mondiale.

Ţara noastră consideră că pentru rezolvarea 
complicatelor probleme internaţionale care în
fruntă lumea contemporană şi pentru asigurarea 
dezvoltării libere, fără nici o îngrădire, a fiecă
rui popor, este necesar ca toate statele, mari şi 
mici, să-şi unească eforturile faţă de destinul şi 
interesele majore ale umanităţii. în acest spirit 
va milita neobosit România, dezvoltîndu-şi con
tinuu relaţiile cu toate statele, atît din Europa 
cit şi de pe alte continente. Ţara noastră nu do
reşte să aibă o poziţie pasivă faţă de marile 
probleme internaţionale actuale; ea este şi va 
fi întotdeauna un factor activ în marea bătălie 
a popoarelor, a forţelor progresiste pentru pace, 
pentru destindere, pentru securitate. In acest fel 
ne îndeplinim misiunea de comunişti, ne achităm 
de datoria faţă de propriul popor şi faţă de în
treaga omenire.

Cerinţele luptei pentru progres social şi pace 
în întreaga lume impun mai mult ca oricînd in
tensificarea eforturilor pentru refacerea şi dez
voltarea unităţii dintre ţările socialiste, a unită
ţii mişcării comuniste şi muncitoreşti mondiale 
de care depind creşterea forţei şi coeziunii tu
turor forţelor antiimperialiste, înfăptuirea aspi
raţiilor înaintate ale popoarelor. Noi considerăm, 
de asemenea, că întărirea unităţii fiecărui partid 
este o condiţie a forţei şi unităţii mişcării anti
imperialiste internaţionale. Credincioase liniei lor 
politice internaţionaliste, Partidul Comunist Ro
mân, guvernul Republicii Socialiste România vor 
milita şi în viitor pentru a-şi aduce contribuţia 
la consolidarea unităţii ţărilor sistemului socialist 
mondial, a solidarităţii dintre detaşamentele miş
cării comuniste şi muncitoreşti internaţionale, la 
întărirea continuă a coeziunii şi forţei de luptă 
a marelui front antiimperialist, în interesul cau
zei socialismului şi păcii în întreaga lume.

Tovarăşi,

Prin multitudinea problemelor dezbătute, prin 
hotărîrile adoptate, actuala plenară a Comitetului 
Central are o importanţă deosebită în activitatea 
desfăşurată de partidul nostru.

Perfecţionînd munca în toate domeniile, înze
cind eforturile celor aproape două milioane de 
comunişti din patria noastră, mobilizînd activ 
masele largi ale celor ce muncesc de la oraşe şi 
sate — care urmează cu încredere şi abnegaţie 
politica partidului — să facem ca toate sarcinile 
ce ne stau în faţă să prindă viaţă, astfel incit 
ultimul plan anual al cincinalului să fie îndepli
nit cu succes, marcînd înfăptuirea deplină a mă
reţului program trasat de Congresul al IX-lea şi 
pregătind totodată condiţiile necesare trecerii la 
realizarea hotăririlor Congresului al X-lea al 
partidului.

Ne exprimăm încrederea eă, punîndu-şi în va
loare elanul şi energia creatoare, eroicul nostru 
popor se va dovedi şi de acum înainte Ia înăl
ţimea misiunii sale istorice de făuritor al socie
tăţii noi, socialiste în România, va asigura prin 
munca sa neobosită înflorirea continuă a Româ
niei socialiste. (Cuvintarea tovarăşului Nicolae 
Ceauşescu a fost subliniată în repetate rînduri 
de participanţii la plenară cu aplauze puternice, 
exprimînd aprobarea deplină faţă de măsurile 
preconizate şi hotărîrea fermă de a asigura 
transpunerea lor in viaţă).

actualitatea internaţionala
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Miniştri al U.R.S.S., A. N. Ko- 
sîghin, l-a primit luni diminea
ţă pe ministrul forţelor armate 
ale Republicii Socialiste Româ
nia, general-colonel Ion Ioniţă, 
aflat într-o vizită oficială de 
prietenie în Uniunea Sovietică.

Ministrul forţelor armate a 
fost însoţit de generalul-locote- 
nent Ion Coman, adjunct al mi
nistrului, secretarul Consiliului 
Politic Superior al armatei, ge- 
neralul-locotenent Ionel Vasile, 
adjunct al ministrului, genera- 
lul-locotenent Alexe Vasile, co
mandantul apărării antiaeriene 
a teritoriului, şi alţi membri ai 
delegaţiei.

A fost prezent Ion Ciubotaru, 
însărcinatul cu afaceri a.i. al 
Republicii Socialiste România în 
Uniunea Sovietică.

Din partea sovietică, la întil- 
nire au participat mareşalul U- 
niunii Sovietice A. A. Greciko, 
ministrul apărării al U.R.S.S., 
şi generalul de armată P. N. 
Laşcenko.

întîlnirea s-a desfăşurat în
tr-o atmosferă caldă, tovără
şească.

Luni, la Helsinki a avut loc 
o nouă întîlnire a reprezentan
ţilor U.R.S.S. şi S.U.A. care 
participă la convorbirile preli
minare consacrate problemei 
limitării cursei înarmărilor stra
tegice. întîlnirea s-a desfăşurat 
la Ambasada americană din ca
pitala finlandeză;

Autorităţile poliţieneşti şi ju
ridice italiene au extins inves
tigaţiile pentru descoperirea 
persoanelor vinovate'de atenta
tele de la Milano şi Roma, ele 
cuprinzînd şi alte centre urba
ne, cum ar fi Florenţa, Geno
va, La Spezia. în sprijinul reu
şitei acestor cercetări, guvernul 
italian a anunţat luni oferirea 
unei recompense de 50 milioane 
de lire persoanelor care vor 
furniza informaţii reale în legă
tură eu teroriştii.

Doi tineri, Bruno Trombetti, 
de 24 de ani şi Fausto Lupetti, 
de 26 de ani, au fost arestaţi în 
urma descoperirii la domiciliul 
acestora a unui pistol şi a peste 
200 de cartuşe. De asemenea, 
fermierul Antonio Arioli, unul 
dintre răniţi, a declarat că, 
înainte de explozie, a zărit „doi 
tineri pletoşi şi cu îmbrăcămin
te deschisă la culoare, care dă
deau tîrcoale băncii“.

Obiectivul principal al recen
tei lovituri de stat în Dahomey
l-a constituit zădărnicirea în
cercării de divizare a forţelor 
annate ale ţării — a declarat 
în cadrul unei conferinţe de 
presă conducătorul mişcării, co
lonelul Maurice Kouandete. El 
a declarat totodată că directo
rul general instaurat la condu
cerea ţării va organiza curînd 
alegeri generale.

Nava cosmică „Apolîo-13" a
fost instalată pe rampa de lan
sare de la Cape Kennedy în ve
derea celei de-a treia călătorii

a o lu lui pe Lună, programată 
să pbeapă la 12 martie 1970. 
Echipajul navei va fi alcătuit 
din James Lovell, Thomas Mat
tingly şi Fred Haise,

Luni a început la Bonn reu
niunea aşa-numitului comitet 
„Jean Monnet — pentru uniţa- 
tea europeană“. La dezbateri iau 
parte 40 de delegaţi din cele 
şase ţări membre ale Pieţei co
mune şi din Marea Britanie. 
Printre’ personalităţile prezente 
la deschiderea acestei reuniuni 
se aflau: cancelarul R.F. a Ger
maniei, Willy Brandt, preşedin
tele U.C.D., Kurt Georg Kie
singer, foştii miniştri francezi 
Maurice Faure, Guy Mollet, 
Edgar Pisani, iar din partea 
Marii Britanii ministrul aface
rilor externe, Michael Stewart. 
Pe ordinea de zi figurează o 
singură problemă: adoptarea ţi
nui proiect de rezoluţie în le
gătură cu hotărîrile reuniunii la 
nivel înalt a „celor şase“ de la 
Haga.

La Londra şi în alte oraşe 
britanice au avut loc demon
straţii de protest împotriva a- 
gresiunii S.U.A. în Vietnam. 
Participanţii la demonstraţii au 
condamnat crimele comise de 
agresorii americani în Vietnam 
şi în primul rînd masacrul de 
Ia Song My şi au cerut guver
nului englez să se dezasocieze 
de politica S.U.A. din Asia de 
sud-est.

♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦ ♦

TIMPUL
Soarele răsare Ia 7 h şi 45 m 

şi apune la 16 h şi 36 m. Vre
me relativ răcoroasă cu cerul 
mai mult acoperit Vor cădea 
precipitaţii slabe sub formă de 
ninsoare. Vintul va sufla în ge
neral slab, din sectorul sud-es- 
tic. Minimele vor fi cuprinse 
între minus 2 şi zero grade, 
iar maximele vor oscila între 
2 şi 4 grade.

CINEMA
SIBIU: PACEA: Operaţiunea 

Lady Chaplin (orele 9,00; 11,30; 
14,00; 16,30; 19,00; 21,00); AR
TA: Războiul domniţelor (orele 
10,00; 12,00; 14.30; 16.30; 18,30; 
20,30); TINERETULUI: Pasa (o- 
rele 10,00; 12,00; 14.30; Í6,30; 
18,30; 20,30).

MEDIAŞ: PROGRESUL: Mai 
periculoase decît bărbaţii (orele 
9,00; 11,15; 14,00; 16,30; 19,00; 
21,15); TINERETULUI: Vîrsta 
ingrată (orele 10,00; 16,30;
18,30; 20,30); UNIREA: Cînd 
voi fi mort şi livid (orele 10,00; 
16,00; 18,00 şi 20,00).

AGNITA: 8 MAI: Cronica u- 
nui bufon (orele 10,00; 16,00; 
18,00 şi 20,00).

CISNADIE: POPULAR: Trei
zeci şi trei (orele 11,00; 14,00; 
16,00; 18,00 şi 20,00).

DUMBRĂVENI: 7 NOIEM
BRIE: Sherlock Holmes (orele
18.00 şi 20,00).

BAZNA BAI: Omul momen
tului (orele 17,00 şi 19,00).

OCNA SIBIULUI: Pe unnele 
şoimului (orele 17,00 şi 19,00).

APOLDU DE SUS: 23 AU
GUST: Răutăciosul adolescent 
(orele 17,00 şi 19,00).

TELEVIZIUNE
18.00 Deschiderea emisiunii. 

Lumea copiilor.
18.30 Gimnastică. Cupa Inter- 

viziunii. Transmisiune de 
la Berlin.

19.00 Telejurnalul de seară. 
19,20 La volan — emisiune

pentru conducătorii auto.
39.30 Atomul — această necu

noscută.
20.00 Reflector.

20,10 Filmul artistic: „Testa
mentul unui paşă“.

21,40 Arte frumoase. Prin 
expoziţii.

22,00 Telejurnalul de noapte. 
22,20 Actualităţi literare.
22,45 Ritm — muzică uşoară. 
23,05 închiderea emisiunii.

CONFERINŢE
Azi, la ora 17 şi 20,30 sala 

Teatrului de stat Sibiu găzdu
ieşte concertul orchestrei sim
fonice dirijat de Edward Fischer 
din R. S. Cehoslovacă. în pro
gram: Mozart — Divertismente, 
Haydn — Concertul pentru vioa
ră şi orchestră nr. 2 — solist 
Mihai Constantinescu, artist e- 
merit — şi Simfonia VIII-a de 
Dworak.

Preturile la legune-fructe
PRODUSUL U/M

M orcovi răd ăc in i 
M ere g ru p a  A 
M ere g rupa B 
M ere g ru p a  C

kg
kg
kg
kg

P re ţ  p lafon  v înzare

Ex.

1,85 1,50
3,80
3,35
2,75

I I

1,25
2,75
2,50
1,90

P re ţu rile  au  in tra t  în  v igoare în  ziua  de 15 X II 1869. Tem ei legal- De 
n r . 729/12 X n  1969 — C .P .J. s ib iu .
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